
CAPITOLUL XI 
În anul acela obtinând de la  minister un buget de două milioane pentru săpături şi 

pentru celelalte cheltuieli ale muzeului, am socotit necesar să intocmesc un documentat 
raport către ministru, expunându-i intreaga noastră activitate pe anii 1942 • 1943. Am 
adunat deci rapoartele tuturor colegilor de la muzeu şi ale celorlalti colaboratori care 
primiseră ronduri pentru săpături de la noi şi am inaintat ministerului un voluminos raport 

· · dosar de peste o sută de pagini; dat apoi la tipar, a apărut prin rebruarie 1946, 1a tipografia 
''Bucovina", sub titlul Raport asupra activitătii ştiintilice a Muzeului National de AntichităJi din 
Bucureşti în anii 1942 şi 1943; este un volum aş bine tipărit şi cu destul de multe ilustratii. Intre 
alte rapoarte era şi acela al lui Daicoviciu, care multumea călduros muzeului pentru 
rondurile puse la dispozitie in 1942, precum şi al lui Nestor despre săpături le lui de la Sărata 
Monteoru, pe care le considera incehiate şi spunea că mai avea nevoie numai de câteva 
verificări. Dar săpăturile la Sărata Monteoru au continuat incă mai bine de două decenii. 

În ultimii ani de săpături s-a descoperit acolo şi un cimitir de incineratie, despre care 
Nestor a spus (şi cred că a şi scris) că este cel mai mare cimitir vechi elev slav din sud • estul 
Europei, pentru ca apoi să scrie că este un mare cimitir ... stră-românesc! 

După inceperea anului universitar 1943 • 1944 am inaintat decanului Facultătii de 
Filosofie şi Litere cererea ca, in calitatea mea de conrerentair definitiv (onorific) să tin un 
curs despre neoliticul sud- estul Europei. Andrieşescu, ca titular al catedrei, tebuia să-şi dea 
avizul, şi 1-a tot amânat; pe la inceputul anului 1944 mi-a spus că este de acord să tin lectii 
numai după 1 aprilie, când studentii ar Ii mai liberi, ceea ce nu putea Ii adevărat, căci de obicei 
tocmai după acea dată studentii incepeau pregătirile pentru examene. Pe de altă parte, când 
mi-a dat acest răspuns, ştia că ministerul hotărâse ca toate cursurile să se incheie la 31 martie 
(ceea ce eu am anat mai tărziu); de rapi voia · şi a reuşit · să mă împiedice să mai tin lectii 
la Universitate! 

Toată iarna şi începutul primăverii (cu toate consecintele subicterului de care am 
amintit), am lucrat la redactarea şi paralel la corectarea traducerii studiului despre 
săpăturile mele de la Traian şi, in acelaşi timp, la adunarea, traducerea şi sistematizarea 
tuturor studiilor ce urmau să fie publicate in voi. IX . X din Dacia. De data aceasta tipografia 
''Cultura Naţională" · care tipărise şi toate volumele precedente · n-a mai vrut să primească 
materialele treptat (cum răcuse pină atunci), cerându-mi să predau o dată totul • texte şi 
ilustratii (aşa cum se race astăzi în chip general); in ziua de 1 aprilie 1944 am dus toate textele 
în Calea Şerban Vodă, predându-le, impreună cu nenumăratele rotografii şi desene. Cu toate 
că era vreme de război, inginerii de la conducerea tipografiei • care mă cunoşteau roarte bine 
de când publicasem celelalte volume • ne-au dat tot concursul, aşa încât în mai putin de un 
an volu.mul avea să apară. 

Intre timp îl determinasem pe Dody să-şi reracă texa de doctorat, dorind să i-o public 
ca al doilea volum al seriei "Biblioteca Muzeului National de Antichităli", iar el lucra de zor, 
redactănd de altrel, în acelaşi timp, şi alte articole. Prin luna rebruarie sau martie, în timp 
ce ne anam toti in biblioteca muzeului . care tinea loc şi de birou pentru Dorin, Hortansa şi 
Nestor • discutia a alunecat asupra lucrărilor pe care le pregăteşte fiecare, Dorin spunându­
ne că are acum trei lucrări la tipar. Drept răspuns, Nestor i-a replicat; "Şi eu am trei lucrări 
sub tipar!" Toti am rămas surprinşi, deoarece ştiam că refuzase să dea ceva pentru Dacia 
IX -X (cele două articole ale lui, apărute în acest volum, au rost introduse după ce eu nu m­
am mai putut ocupa de Dacia), iar în arară de notele şi recenziile pe care le dădea la "Revista 
Istorică Română" (unde luase locul lui Vulpe şi al meu) nu auzisem să n dat ceva la tipar. Ne­
am lămurit însă curân: era vorba de lucrări pentru Legat ia Germană din Bucureşti, al cărui 
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•ngajat era de la sfârşitul lui 1942 sau inceputul lui 1943. Nu tinuse secretă colaborarea sa 
ru Legat ia Germană, şi nici n-ar fi putut-o face; telefonul muzeului, instalat in biroul meu, 
putea fi scos din priză şi trecut, la nevoie, in bibliotecă • şi cel putin o dată pe zi, dar uneori 
şi mai des, când suna telefonul şi eu răspundeam, la celălalt capăt al firului o voce guturallli 
Intreba: "Herr Doktor Nestor? Hier ist der deutsche Gesandtschall". 

În această perioadă, relatiile cu el deveniseră din nou incordate, bineinteles fără nici 
un motiv real, ci numai din pricina ostilit.ătii pe care şi-o manifesta ori de câte ori avea 
prilejul. Îndârji rea lui se accentuase şi pentru că avea impresia că pozitia mea este şubredă, 
n�inistrul Petrovici - la instigatia lui Tzigara-San�urcaş · pregătind o lege pentru organizarea 
Muzeului National, in care urmau să fie inglobate, ca sectii, Muzeul lui de Etnografie, 
Pinacoteca, Muzeul National de Antichit.ăti 'şi mai ştiu eu ce alte colectii. Fireşte, in felul 
ocesta, director general ar fi devenit Tzigara- Samurcaş, cu care niciodată nimeni de la 
muzeul nostru nu se putuse impăca. De altrel, in tot tinpul cât a fost directorul Muzeului 
Etnografic (mi se pare de prin 1906) şi până la sfârşit, n-a reuşit sa organizeze decât trei săli 
in noul local de la şosea (care apoi a devenit Muzeul de Istorie al PCR). 

Bineinteles că solutia aceasta nu ne putea conveni; am cerut audienta la ministrul 
Petrovici, dar şi de data aceasta era mereu "ocupat" şi nu avea timp să mă primească. M­
am dus atunci la profesorul Alexandru Lapedatu, secretar general al Academiei Române şi 
preşedintele Comisiei Monumentelor Istorice, arăt.ăndu-i ce se plănuieşte. Mi-a spus să stau 
liniştit, că nu se va int.ămpla nimic şi, peste câteva zile, mi-a comunicat că a vorbit cu Petrovici 
şi ia spus să facă ce-i place cu Muzeul National al lui Tzigara, dar să lase in pace Muzeul 
National de Antichit.ăti, "atacul" fiind şi de data aceasta respins. Îndârjirea lui Tzigara­
Samurcaş mi-o explicam nu numai prin ambitia de a li mare director general şi prin faptul 
că încă de pe vremea lui Tocilescu nu se avusese bine cu nici unul dintre directorii Muzeului 
National de Antichit.ăti, dar şi pentru că in 1940 eu propusesem ca, deoarece fusese pensionat 
de mai multi ani, să fie numit un alt director la Muzeul Etnografic. 

Cât priveşte sprijinul dat permanent muzeului nostru şi mie personal de profesorul 
Al. Lepădatu, faptul era foarte explicabil: pe de o parte pentru că el cunoştea foarte bine 
trecutul şi activitatea muzeului, iar pe de altă parte că • aşa cum mi-a spus in câteva rânduri 
Daicoviciu - aprecia tot ceea ce făcusem la muzeu. În 1943 imi ceruse telefonic să-i trimit la 
Academie câte un exemplar din volumele V-VI şi VO-VOI din Dacia şi le-a prezentat intr­
o şedinta publică, cu cuvinte elogioase la adresa volumelor, dar şi a aceluia care se ingrijise 
de aparitia lor. Intentia lui era să ne propună • pe Daicoviciu şi pe mine • membrii 
corespondenti ai Academiei. 

Fiindcă a venit însă vorba de legea aceea, îmi amintesc că noi, cei de la muzeu, 
intocmisem incă de la inceputul anului un proiect de lege pentru organizarea Muzeului 
Na!ional de Antichit.ăti şi-1 trimisesem atât profesorului Lapedatu cât şi colegilor de la Cluj, 
laşi şi Bucureşti. Unul dintre articolele proiectului nostru prevedea (reproducând in acest 
fel un articol din legea lui Tocilescu din 1882) ca toate obiectele antice descoperite intârnplător 
să fie trimise Muzeului National de Antichit.ăti şi ulterior repartizate şi celorlalte muzee de 
specialitate, ceea ce a stârni! mânia lui Daicoviciu. Mi-a trimis o scrisoare fulminantă, cu· 
fraze ca acestea: ''Măi terminati o dată, voi cei de la Bucureşti, cu dictatura voastră! Cum 
adică, dacă se descoperă un tezaur monetar la Cluj, eu trebuie sa-I trimit la Bucureşti?! " ·  
şi aşa mai departe, i n  termeni foarte duri. l-am arătat scrisoarea şi lui Grigore Florescu şi 
a rămas uluit şi el. Dar cum Daicoviciu se plânsese şi profesorului Lapedatu, acesta ne-a 
convocat la Comisia Monumentelor Istorice, pe Daicoviciu şi pe cei de la muzeu, şi incet­
incet, atmosfera s-a limpezi!, iar proiectul a fost modificat, pent!u ca să dispară "dictatura 
bucureşteană". Din păcate, proiectul n-a devenit nicioadat.ă lege. Inainte de a inchide această 
mare paranteză, e bine să amintesc totuşi că legea intocmit.ă acum vreo 20 de ani, după 
transformarea Academiei Române in Academie Republicii Populare Române, prevedea şi 
ea clar ca toate obiectele antice descoperite intâmplător să fie trimise la ... Bucureşti, 
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Academiei (de care tinea muzeul nostru), pentru a fi distribuite diferitelor muzee! 
Încă din cursul iernii, Ministerul dăduse dispozitii să facem un număr de lăzi, după 

un anumit model, şi să pregătim evacuarea principalelor colectii şi a arhivei muzeului, 
fixindu-ni-se ca destinatie- in caz de evacuare - oraşul Deva, respectiv muzeul din acel oraş, 
al cărui director era colegul Octavian Floca. Nu aveam nici un motiv să prefer un oraş sau 
altul pentru plănui ta evecuare, şi am dat curs dispozitiilor ministrului, incepănd impachetarea 
colectiilor pe care socoteam că trebuie neaparat să le punem la adăpost · inclusiv un număr 
important din cărtile bibliotecii noastre, pentru a se putea lucra şi in timpul evacuării. Nestor 
stJiruia însă mereu să cerem ministerului să fixeze altA localitate, de preferintă un saUa câtiva 
zeci de kilometri de Bucureşti; deşi, fireşte, nu spunea de ce preferă aceastA solutie, toti am 
Inteles că activitatea lui la Legatia Germană il făcea să dorească să rămână cât mai aproape 
de Bucureşti. N-am crezut insă necesar să fac vreun demers in acest sens, răspunderea 
evacuării aparjinând ministerului noi neavând de ce să ne-o asumăm. 

L-am sfătuit deci să grăbească impachetarea şi punerea in lăzi a materialelor din 
săpăturile proprii de la Monteoru; când am văzut că totuşi rezistA, i-am vorbit energic şi i­
am atras atentia că-I voi reclama imediat ministerului. A tAcut chilie, s-a îmblânzit şi a 
impacheta! indatA lucrurile. Am constat astfel - şi atunci şi in alte împrejurări - că singura 
atitudine pe care trebuie să o adopti fată de el este să fi ferm şi, dacă este nevoie, să strigi la 
el, căci atunci devine mieluşel. 

în cele din urmă, venind şi ordinul de evacuare - la sfârşitul lunii martie -s-au obtinut 
trei vagoane de marfă de la C.F.R. , s-au încărcat lăzile la triaj, intr-unul din vagoane 
cuibărindu-se şi paznicul muzeului, Cretu, pentru a insoti transportul. Când s-a terminat 
incărcatul, am respira! uşurat, rămânând ca nu după multA vreme, după ce vom fi primit 
dispozitiile c11venite de la forurile tutelare, să plecăm şi noi. Tocmai in perioada când se 
apropia predarea Daci ei la tipografie, Meta:xa s-a îmbolnăvit grav. Venise intr-o dimineată 
le mine in birou cu câteva hârtii despre care vroia să-mi vorbească, dar in curând a inceput 
să se incurce la vorbă, a dus mâna la cap şi apoi mai mult a căzut decât s-a lasat pe un scaun. 
L-am dus repede in biroul lui (unde, de fapt, şi locuia) şi am telefonat doamnei doctor 
Claudian, care locuia in apropiere (pe actuala stradă N. Iorga, lângă Piată Romană), ea 
venind destul de repede. De cum 1-a văzut, ne-a spus că este vorba de meningitA infectioasă 
şi trebuie internat la spital, fiind putine şanse să se mai facă bine. Ceea ce s-a dovedit a fi 
adevărat: Meta:xa s-a stins aşa cum a trăit, fără nici o rudă la patul lui, pe la 10 aprilie. O 
datA cu el se ducea şi cel mai vechi dintre cercetAtorii ştiintinci ai muzeului la acea dată, el 
făcând parte din prima serie de discipoli ai Magistrului Vasile Pâr van de dinainte de primul 
război mondial. Păcat că ştia carte şi n-a folosit-o nici pentru el, nici pentru altii. Singura lui 
realizare importantA a fost faptul că a pus in ordine colectia numismatică a muzeului, aceasta 
rămânând cam in grijea lui Bucur Mitrea, numit asistent al muzeului la propunerea mea. 
Nu-mi amintesc însă dacă intr-adevăr Mitrea a fost numit in locul lui Meta:xa sau fusese 
numit ceva mai Inainte, această precizare nefiind însă esentială. 

În ziua de 4 aprilie, pe la ora prânzului, mă anam la seviciul mobilizării din minister, 
in curtea localului de pe actuala stradă a Nuferilor, când s-a dat alarma aeriană şi am intrat 
toti In tranşeele din curte, simple şanturi inguste, destul de putin adânci. ToatA lumea credea 
că va Il, ca şi mai inainte, o alarmă falsă, când deodatA tunurile antiaeriene au inceput să tragă 
in rafale, iar in scurtA vreme s-au auzit • tot mai nuneroase, mai puternice şi mai apropiate 
· exploziile bombelor lansate din avioane, pe cer apărând şi sinistrele păsări ucigaşe, zburând 
nestingherite in formatiile regulate. Curând au inceput să se audă şi schijele ce cădeau pe 
acoperişurile clădirilor şi totodatA să se ridice, dinspre Gara de Nord, trâmbe mari de fum. 
Pentru o mai bună apărare, mi-am pus servieta deasupra capului. 

în sfârşit, după mai bine de un ceas, dându-se semnalul de incetarea alarmei, m-am 
repezit spre casă; era clar că zona gării fusese intens bombardatA, iar noi locuiam atunci pe 
strada Sevastopol. în drum, am trecut pe lângă case avariate şi unele chiar distruse dar · când 
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om văzut de departe casa "noastră" in picioare - am respira! uşurat. 
Hortansa nu se întorsese încă; se dusese cu Carmen la un adăpost din apropiere, iar 

rlind a venit, era foarte speriată; se adăpostiseră într-o tranşee şi, la un moment dat, au 
..:himbat Jocul, ducându-se la vreo douăzeci de metri mai departe; nici n-au ajuns bine acolo 
11 - in locul unde fuseseră mai înainte - a căzut o bombă, făcând multi morti şi răniti; o 
pietricică zburase şi o lovise pe Carmen în cap, dar din fericire nu i-a făcut decât o simplă 
zgârietură. 

Peste două-trei zile m-am inteles cu Dorin să ne trimitem familiile la Braşov (avea 
•colo rude) şi de acolo mai departe, la Deva; am plecat împreună cu Dody, intr-un camion 
supraîncărcat, ajungând, in cele din urmă, la Deva. 

După bombardamentul amintit, am telefonat imediat la muzeul din Deva să anăm 
dacă sosiseră vagoanele insolite de Cretu şi - spre surprinderea noastră - ni s-a spus că n-a 
venit decât unul singur. Ne-am agitat zadarnic să anăm la Gară ce s-a întămplat, dar curând 
ne-a telefonat paznicul Cretu de la triajul Militari şi m-am repezit până acolo. in haosul care 
Incepuse la C.F.R. chiar inainte de bombardamentul de la 4 aprilie, cele trei vagoane ruseserll 
despărtite, unul liind ataşat la un tren care a plecat imediat, iar celelalte la un tren ce nu mai 
avusese parte sâ pornească. Căzuseră bombe şi in gara Militari, liind mare noroc că n-au lovit 
şi vagoanele cu lăzile muzeului; destul de aproape de ele, alte vagoane fuseseră făcute 
(ăndări. Şi chiar peretii vagonului în care se ana Cretu au fost străpunşi de câteva schije, dar 
nici el, nici lăzile, nu suferiseră nimic. 

Am reuşit sâ-1 conving pe şeful gării sâ ataşeze şi vagoanele muzeului la primul tren 
rare va pleca indată ce se va restabili linia şi am respirat uşurat - mai ales din pricina faptului 
cii anasem de la Cretu că unele vagoane de pe aceeaşi linie luaseră foc şi, ajutat de câtiva 
referişti, se luptase şi reuşise sâ împingă vagoanele noastre la câteva zeci de metri mai 
departe; numai aşa - spunea el - au scăpat vagoanele şi, o dată cu ele, şi el. Am raportat 
ministerului cele intămplate şi am propus chiar in schimb un premiu in bani, care i-a prins 
omului mai bine decât o decoratie ... 

O dată plecate vagoanele, nu mai aveam nici un motiv sâ rămân la Bucureşti; am lăsat 
muzeul in grijea lui Gh. Ştefan, care voia să rămână in Capitală şi, împreună cu Petrescu­
Dâmbovita şi cu Simion, am reuşit sâ ne suim, pe ferestre, într-un vagon ce .Pleca spre Arad, 
după mai bine de douăsprezece ceasuri de călătorie ajungând şi noi la Deva, Intre timp, bietul 
Metaxa se prăpădise şi am anat că mi s-a reproşat că nu am rămas în Bucureşti pentru 
înmormântare. Dar Vulpe, cu care am discutat despre aceste teproşuri mult mai tărziu, mi­
a spus că bine am făcut, deoarece pe ei i-a surprins un nou bombardament chiar la cimintir 
şi au trecut prin toate spaimele. 

Peste o săptămână a sosit la Deva şi Nestor cu familia lui, dar in curând Petrescu­
Dâmbovita şi Mitrea, tiind mobilizati, au plecat pe front, la unitătile lor. 

Colegul Floca s-a ocupat stăruitor de noi, intervenind la prefectură pentru cazarea 
noastră in oraş (prefectul, un colonel, voia să ne instalăm intr-un sat vecin!), asigurându-ne 
totodată şi posibilitatea să ne continuăm activitatea. Lăzi le cu piesele muzeului nostru au fost 
depozitate la parterul muzeului din Deva, iar nouă ni s-au pus la dispozitie la început două 
şi apoi trei camere, la etaj, una pentru bilbiotecă, adusă in bună parte de la Bucureşti, şi 
celelalte pentru birouri. 

Abia instalati la Deva, am telefonat la Bucureşti să anăm ce s-a mai intămplat, şeruJ 
gardian comunicându·mi că acolo toate sunt in ordine, dar la mine acasă lucrurile nu sunt 
chiar cum ar trebui. În cursul unuia dintre bombardamentele aeriene, o bombă căzuse chiar 
pe trotuarul de lângă casă, spărgând toate ferestrele, sunul scotând până şi uşile din lâtâni. 
Iar la subsol (unde era un adăposti căzuse o uşă, rănind-o la cap pe soacra mea, evacuată la 
spitalul din Budeşti; casa rămăsese deci fără stăpân" şi cu uşile sparte. Stanciu, din proprie 
initiativă, evacuse toată mobila mai buna, aducând-o intr-o încăpere-depozit din curtea 
muzeului, celelalte mobile fiind depo1itate ··claie peste &rămadă" in bucătărie, bătând 
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scânduri la uşâ spre a nu se putea intra. 
M-am sfătuit cu un avocat din Deva, prieten al lui Floca, şi acela mi-a spus (cu prea 

mare uşurinJâ) câ, dacâevacuez toată casa, devenită de neânlocuit, pot să-i scriu proprietarului 
că nu voi mai plăti chiria până ce el va repara casa. 

Mai târziu - dar prea târziu! - am anat că - de fapt - ar li trebuit să depun chiria la 
Casa de consemnatiuni şi numai atunci aş li avut dreptul să-mi păstrez apartamentul. 

Am teldonat lui Stanciu să evacueze tot din casă şi să depoziteze lucrurile la muzeu 
şi astfel am rămas pentru câJiva ani cam fără locuinJă! Dar despre acestea, mai târziu. 

Alarmele aeriene erau foarte feecvente la Deva din pricina apropierii de nordul 
feroviar de la Simeria. Ziua alergam cu totii la poalele dealului cetătii, unde se săpase un 
adăpost foarte încăpător in stâncă (intrau acolo două-trei sute de oameni), iar noaptea 
cobor am in subsolul muzeului. Primul adăpost era evident foarte sigur, dar subsolul nu cred 
că ne-ar li apărat de o bombă cazutâ pe clădire, veche şi fără planşeuri de beton. Din fericire 
oraşul nu a fost bombardat, deşi · in primele zile după sosirea noastră - a fost bombardată 
gara Simeria, socotită obiectiv strategic. Când a avut loc acest bombardament, adapostul de 
sub stâncă nu fusese terminat şi ne-am pitit şi noi intr-o tranşee săpată in curtea casei in care 
eram găzduiti. Ne-am dat seama imediat că obiectivul bombardamentelor era foarte 
aproape şi curând s-au ridicat pe cer nori groşi de fum negru - iar după incetarea alarmei 
ni s-a conlirmat că fusese bombardată Simeria. 

În zilele următoare, când ne duceam în adăpostul de sub stâncă, putin după darea 
alarmei se auzea un vuiet surd şi totuşi destul de puternic; era zgomotul provocat de 
bombardamentele de la Tur nu Severin, care se propaga prin piatra muntilor, liind astfel 
perceput până la noi, la distantă de sute de kilometri in linie dreaptă. 

Curând după sosirea lui Nestor la Deva, a venit de la Bucureşti o maşină a Legatiei 
Germane, aducându-i o lucrare, cu indicat ia că ea trebuia terminată in 24 de ore, până când 
maşina.- după ce se ducea la Arad - se va întorcea să o ia. 

In primele luni ale refugiului nostru la Deva s-au primit primele corecturi la lucrarea 
lui Dody (tradusă în limba germană de colegul Kurt Horedt) - Die Fruhe und mittlere Bronzzeit 
in Siebenburgen, ce va apărea ca nr.2 al Bibliotecii MNA. Eu am redactat un studiu despre 
cele 4 statuete antropomorfe descoperite în 1942 1a Cârna; a apărut in toamna (sau in iarna 
1945) in revista "Oltenia" de la Craiova, condusă de Plopşor. N-a adăugat la textul meu decât 
o notă - în care calilica o părere a lui Berciu drept " o  copilărie" - dar întrucât hotărâsem 
să facem împreună cercetările din Oltenia şi să le publicăm tot împreună, studiul a fost iscălit 
de amândoi. 

Mai târziu, el renuntând să se mai ocupe de problemele ce depăşeau epoca paleolitică, 
tot ce s-a publicat cu privire la să păturile întreprinse de noi in Oltenia a fost şi va li redactat 
(şi iscălit) de mine. 

Studiul amintit mai sus fusese tradus de Horedt in limba germană, deoarece 
profesorul Oswald Menghin de la Universitatea din Viena, interesat de cele ce publicasem 
in Rapor1ul activitălii ştiin!ilice a MNA (despre care am mai vorbit şi ii trimisesem şi lui un 
exempla�r), m-a rugat să-i mai trimit un exemplar şi, totodată, să-i trimit şi un articol, lie In 
legătuiră cu statuetele de la Cârna, lie tratând probleme de artă preistorică, pentru a-1 
publica� intr-o revistă ce trebuia să apară in curând sub conducerea lui şi a câtorva alti colegi. 
l-11m trimis studiul despre statuetele de la Cârna, dar nici revista n-a apărut şi nici textul 
germ11n nu l-11m mai văzut vreodată. Cine ştie ce bombă il va li distrus! De aceea am inclus 
descrierea� acestor statuete, ulterior, într-un studiu complet despre toate statuetele de la 
Cârna, publicat in limba franceză, dar tot intr-o revistă germană-Jahrbuch fur prahistorische 
und ethnographische Kunst(JPEK, 1959) • iar ulterior In limba română, formând un capitol 
din monogralia mea despre necropola de la Cârna. 

Spre sfârşitul lunii iunie, profesorul Vintilă Mihăilescu (fostul nostru asistent la 
geogralie, la Universitate, atunci secretar general al Ministerului ÎnvăJământulul, m-a 
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numit preşedintele comisiei de bacalaureat de la ... Giurgiu! Birocratia noastră a lucrat 
intotdeauna fără metodă, aşa încât serviciile învătământului secundar nu anaseră de la cele 
ale învăJământului superior că muzeul fusese evacuat la Deva. 

Am pornit totuşi la drum, am poposit la Bucureşti şi de acolo am luat trenul spre 
Giurgiu. Când am ajuns aici, am văzut în gară un tren care era gata să pornească spre Videle, 
unde trebuia să se Jină examenul; dar cum nu puteam şti dacă restul comisiei plecase, am 
prererat să mă duc întîi la liceu. Aici am anat că într-adevăr comisia plecase la Vide le; i-am 
cerut birjarului să găsească nişte cai şi am ajuns astfel într-un sunet la gară. Noroc că trenul 
nu plecase la timp şi astfel am reuşit să mă sui într-un vagon, tocmai când se punea în mişcare, 
şi m-am aşezat să respir în primul compartiment. După un timp, uşa s-a deschis şi în cadrul 
ei a apărut un bărbat înalt, destul de impunător. S-a uitat pe rând la toti călătorii, apoi şi­
a oprit privirea la mine şi a întrebat: "NU sunteti cumva, preşedintele comisiei de 
bacalaureat?". Iar eu i-am răspuns prin altă întrebare: ''NU sunteti cumva dvs., directorul 
liceului din Giurgiu?" 

Amândoi având dreptate, ne-am strâns mâinile şi am trecut într-un compartiment 
vecin, unde se ana şi restul comisiei - bineinteles mai multe profesoare decât profesori. 
Printre aceştia din urmă era şi un fost coleg de facultate (Georgescu?), atunci profesor de 
română şi latină la Giurgiu. 

Nu voi stărui desigur asupra acestei activităti fără nici o legătură cu arheologia, 
mărginindu-mă la câteva rânduri. Chiar din prima zi a venit să mă caute colonelul - prdect 
al judetului, rugăndu-mă să am grijă de doi nepoti ai lui, anati printre candidati. l-am 
explicat că greul îl constituie tezele, considerate "secrete", dar la oral vom face tot ce se va 
putea. Formulă care nu mă obliga cu nimic, dar mă scăpa de alte interventii. Iar cum 
amândoi nepotii au căzut la teză, nu s-a putut plânge că nu i-aş fi ascultat rugămintea. 

Războiul ne urmărea însă şi acolo, căci în cursul serii anglo- americanii bomhardând 
Giurgiul, eram nevoiti să orbecăim pe intuneric. Am socotit însă că intre examenul de 
bacalaureat şi război nu trebuia făcută o legătură directă, aşa încât examenul a fost foarte 
serios, peste 50% din candidati fiind respinşi. Nu tot aşa au procedat însă cei mai multi dintre 
preşedintii comisiilor din vara aceea, şi - după comunicarea rezultatelor - ministerul a trimis 
tuturor comisiilor - cu exceptia a patru, printre care şi aceea prezidată de mine - o scrisoare 
de musţrare, pentru prea marea îngăduintă arătată. 

In drumul de intoarcere la Deva, trecând prin Bucureşti, l-am luat şi pe tatăl meu; 
ne-am oprit la Rupea, unde se refugiase mama (originară din acel orăşel) cu sora mea, iar 
a doua _zi eu am plecat mai departe, ajungând la Deva. 

In luna iulie, Daicoviciu organizase o vizită a cetătii dacice de la Costeşti, invitându-
1 şi pe Iuliu Maniu şi pe câtiva profesori universitari, printre care şi pe Horia Hulubei. la 
cetate, Daicoviciu a dat toate explicatiile, dar pe drum se discuta multâ politica şi, bineinteles, 
se comenta cu aprindere situatia frontului şi atentatul nereuşit asupra lui Hitler. Atunci am 
anat pentru prima datâ despre memoriul adresat lui Antonescu de un număr mare de 
profesori universitari, prin care se cerea ieşirea din alianta cu Axa. în maşina cu care am 
venit de la Deva, l-am luat şi pe Octavian Floca, gazda noastră atât de simpatică, şi pe Bucur 
Mitrea, întors de curând din Crimeea, ceea ce a stârni! o nouă furtună din partea lui Nestor, 
care voia să meargă şi el. Dar începusem să mă obişnuiesc cu scenele acestea şi, nefiind loc 
In maşină, am plecat fără el. 

în aceeaşi lună iulie, fiind informati că in cartierul Tăualaş din apropierea Mureşului 
se găsesc multe cioburi preistorice, am făcut împreună cu Hortansa o cercetare prin 
diferitele curti ale locuitorilor, constatând că informatia era întemeiată, mai peste tot 
putându-se culege asemenea fragmente ceramice. într-o curte mai mare era o portiune de 
teren destul de lntinsă, fără nici o altă constructie, în afară de casa propriu - zisă, aşa încât 
Hortansa a socotit potrivit să intreprindă acolo unele săpături, deşi acestea nu puteau n prea 
întinse. Arătându-i proprietarului dorinta noastră, el ne-a dat lncuvintarea pentru săpături, 
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cu conditia nrescă să astupăm şanturile la terminarea lucrărilor. 
Hortansa a lucrat cu câtiva oameni două-trei săptămâni, ajutată de Simion. La 

săpături a fost de fată şi nul proprietarului, Nicolae Gostar, pe atunci student la Cluj şi viitor 
asistent al lui Daicoviciu, care . după cum se va vedea mai jos . mi 1-a recomandat în 1949 
să facă parte din colectivul şantierului Hăbăşeşti. Aşezarea de la Tăualaş avea două niveluri 
de cultură, ambele apartinând aspectului Turdaş al culturii neolitice V inca. Şi, deşi Hortansa 
a redactat în intregime (cu exceptia concluziilor) textul studiului despre săpăturile de la 
Tăualaş, după ce a fost pensionată (în 1962), a refuzat să se mai intereseze de el. 

Notă 1984: 
Acum, în 1984, 1a rugămintea mea, colegul Gh. Lazarovici de la Cluj, bun cunoscător 

al problemelor epocii neoliticedin Transilvania, a avut bunăvointa să sistematizeze materialul 
documentar (plan, sectiuni, fotograni şi desene) potrivit indîcatiilor initiale ale Hortansei, 
adăugând câteva pagini de concluzii şi predând lucrarea spre publicare conducerii Muzeului 
Judetean din Deva, în al cărui ano ar va apare anul acesta sau anul viitor. 

Potrivit întelegerii cu Plopşor, pe la 10 • 12 august am luat trenul spre Craiova, dar 
numai Dumnezeu ştie cum am reuşit să mai găsesc un loc la Sibiu, unde trebuia să schimb 
trenul. La Piatra Olt, unde am ajuns noaptea, ar n trebuit să aştept până dimineata, până 
când nu mai circulau decât trenuri militare. Am făcut apel ia un locotenent, comandantul 
unui tren militar, i-am spus cine sunt şi de ce trebuie să ajung la Craiova şi el m-a lăsat să 
mă sui î_ntr-un vagon de clasa a m- a, intesat de soldati, unde a mai îngăduit- o şi pe o bătrână. 

In felul acesta am putut deci pleca din Craiova spre satul Plopşor. Ca de obicei, 
doamna Plopşor m-a primit foarte bine, deşi mâhnită că sotul ei lasă iar baltă toate treburile 
gospodăriei, legate de treierat şi celelalte munci agricole, ca să pornească spre ••• băltile 
Dunării. Dar cum călătorului îi şade bine cu drumul, am pornit şi noi cu maşinuta Fiat Polscki 
spre Cetate şi de acolo am luat-o in susul Dunării, "bătând" iar terasele, băltile şi ostroavele. 
in insula Girla Mare, năpădită de vegetatie, abia dacă am găsit două -trei cioburi pe plaja 
apei, dar nici vorbă să mai putem identinca aşezarea sau locul necropolei unde • în timpul 
primului război mondial • nemtii făcuseră unele sondaje şi descoperiseră materialele 
publicate ulterior de Leonhard Franz; aşa se explică de ce ulterior culturii respective i s-a 
dat numele de "Girla Mare". 

În schimb, în Ostrovu Mare • unde cu cătiva ani înainte Dinu Rosetti săpase o mare 
necropolă a acestei. culturi, fără să publice, însă, rezultatele săpăturilor • nu ne-am abătut 
degeaba. Am regăsit şi locul --''La bivolării" . unde săpase Rosetti; o-aveam cum să ştim dacă 
el epuizase sau nu necropola. Pe malul Dunării, ca şi in interiorul insulei, de altfel, se anau 
tumuli mici, în general in genul acelora de la Basarabi. Unul fusese chiar rupt pe jumătate 
de revărsările Dunării şi se puteau vedea în sectiuni oasele unui schelet având lângă el un varf 
de lance de ner, pe care l-am luat nreşte cu noi; cred, in să, că şi acum • când scriu aceste 
rânduri • s-ar mal putea intreprinde cu succes săpături in Ostrovu Mare. 

în anii aceia se făceau dese contrabande peste Dunăre în timpul noptii ai noştrii 
ducând sare · ea lipsea atunci cu totul în Serbia · şi luând în schimb alte produse. L;trebând­
o pe călăuza şi gazda noastră cum procedează oamenii de pe cele două maluri spre a stabilit 
când trebuie să treacă apele nuviului cu barca, gazda noastră s-a întins jos, lângă mal, 
strlgând foarte tare ceva deasupra luciului apei. Peste mai putin de două minute a şi venit 
un răspus clar, de dincolo, luciul apei purtând foarte bine glasurile de pe un mal pe celălalt. 

După ce am reuşit destul de greu să trecem înapoi cu bacul • la mal nind Intotdeauna 
noroi şi deci riscam să se împotmolescă maşinuta • am ajuns in satul Balta Verde. La 
marginea lui nu ne-a venit să credem ochilor că ceea ce vedeam era adevărat; nenumărate 
movile mici şi mijlocii · toate de tipul acelora de la BllSBrabi · acopereau o zonă întinsă. Fără 
prea multă ezitare, am fost convinşi că descoperisem ceea ce căutam şi că acolo trebuie să 
ne stabilim "corturile' in vara aceea. Ne-am intors inapoi la Craiova să cumpărăm diferitele 
materiale necesare săpăturilor (sfoară, hârtie etc) şi să dau o telegramă lui Simion, la Deva, 
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"' vină şi el cât mai repede. Era în seara zilei de B August şi încă nu anasem nimic despre 
cele intantl'late la Bucureşti; culcându-ne la Plopşor acasă am lăsat toate pregătirile pe a 
doua zi. 

Pe la cinci şi jumătate diminea1a, sora lui Plopşor (locuia in aceeaşi curte) a venit să 
ne povestească ce se intâmplase în ajun la Bucureşti, despre care ea anase abia dimineata, 
la radio. În această nouă situa!ie, când nu puteam şti cum se vor retrage armatele germane 
�i dacă nu cumva zona unde doream să facem săpături va deveni teatru de război, era liresc 
"' renun!ăm sau cel putin să amânăm săpăturile plănuite. M-am decis să mă intorc la Deva 
�i am ajuns in gara Craiova putin inainte de ora 7 ,30, când a sosit trenul de Timişoara plecat 
seara din Bucureşti înainte de a se li anun1a1 vestea armisli!iului; călătorii nu aliaseră ce se 
intâmplase decâ în gara Titu, auzind megafoanele transmi!ând ştirea dată la radio. 

Ajungând spre amiază la I.ugoj, am plecat noaptea cu un tren local până la Ilia, iar 
de aici am continuat cu acceleratul până la Deva, sosind aici când incepuse să se lumineze. 
Mi-am dus cum am putut gemantanul până pe strada centrală, unde locuiam, destul de 
aproape de Prefectură şi de casa doctorului Petru Groza, reuşind cu mare greutate să mă 
fac auzit din casă, deşi băteam cu nădejde în poarta masivă a gangului prin care se intra în 
curte, ca la multe dintre casele ardeleneşti. 

N-a trecut mult şi au început să apară unele notile şi chiar articole în presa din 
Rucureşti in care eram atacat; n-am avut nici o îndoială că unele erau -scrise la sugestia 
fratelui lui Nestor, ziarist, şi la cererea lui Nestor însuşi, care reîncepuse să devină foarte 
agresiv. 

În septembrie am început totuşi demersurile la şeful gării pentru a obtine vagoanele 
necesare înapoierii lăzilor muzeului la Bucureşti, ceea ce nu era deloc uşor, la Deva şi în alte 
oraşe liind multe institutii evacuate şi toate cerând vagoane peste vagoane. 

Nestor stăruia mereu să ob!inem un vagon de marfă şi pentru noi, clici îşi dădea seama 
ca-i va li greu să încerce să se suie - cu copilul de câteva luni - în trenurile de persoane atât 
de aglomerate. Şeful gării nici nu voia să audă însă, iar Nestor termina liecare discutie cu 
mine cu tipete şi amenintări. Noroc că întotdeauna, atunci când cel cu care discut se înfurie, 
Impotriva aşteptărilor, eu devin calm şi aceste manifestări ale lui nu reuşeau să mă scoată 
din sărite. 

Când am descoperit că obtinerea vagoanelor pentru lăzile muzeului intirzie, Dody a 
suit-o în tren pe mama lui, însotită de servitoarea lor, iar eu le-am suit pe Hortansa şi pe 
Carmen; cu chiu cu vai, ele au putut ajunge la Bucureşti, instalându-se provizoriu într-o 
cameră din apartamentul lui Dody. 

După ce am reuşit să încărcăm cele trei vagoane cu toate lăzile muzeului şi le-am văzut 
pornite spre Bucureşti, însotite de acelaşi paznic (sau, pare-mi-se, de Simion), am respira! 
uşurati şi, lăsăndu-1 pe Nestor să vocifereze în continuare, m-am suit şi eu cu Dody in tren 
la 17 octombrie, dacă nu greşesc. 

Nu pot incheia "episodul Deva" fără să subliniez din nou atitudinea deosebit de 
colegială şi chiar prietenească a colegului Octavian Floca şi a sotiei s;�le. 

intors la Bucureşti, am inaintat ministerului o cerere de concediu, încredintându-i 
totodată lui Dody o adresă prin care solicitam aceluiaşi minister să-I delege pe profesorul 
Sauciuc - Săveanu cu conducerea muzeului, in timpul absentei mele. 

A doua zi după venirea la Bucureşti, Nestor (sosit, cred, cu acelaşi tren), văzând că 
<U nu apar la muzeu, a inceput să strige in hol: "Unde-i Dumitrescu? A fugit!" şi repetând 
această alirmatie, s-a repezit la Minister, la directi unea invătământului superior, să anunte 
"fuga" mea şi să ceară delegarea lui cu conducerea muzeului. 

Când s-a dus şi Dody la minister cu adresa olicială, isclilită de mine, Nestor 1-a 
lntâmpinat nuturând o hârtie şi strigând triumfător: "Am aranjat lucrurile!" Eu voi lua 
conducerea muzeului!" Dar când directorul invătământului superior s-a lămurit, a dat 
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delegatie profesorului Th. Sauciuc- Săveanu să conducă muzeul. 
Concediile mele au durat până la 31 martie 1945, când comisia de "epurări" a decis 

epurarea mea şi ministerul l-a numit director pe profesorul Sauciuc • Săveanu (el a condus 
muzeul în această calitate până în anul 1947). 

E bine să mai amintesc că, cu prilejul solicitării penultimului concediu, în luna 
februarie, când Hortansa s-a dus la subsecretarul de stat de atunci al ministerului (Victor 
Papacoslea) să ceară aprobarea cererii mele, vechiul nostru prieten, inainte de a pune 
apostila de aprobare, i-a spus: "Dar la ce mai foloseşte? Tot va fi înlăturat!"  O adevarată 
consolare prietenescă! 

În cursul acestor luni de concediu am făcut corecturile la studiul meu despre 
săpăturile din 1936, 1938 şi 1940 de la Traian, apărut în primăvara lui 1945 în volumul IX 
- X din Dacia. 

Spre surprinderea mea, Hortansa mi-a povestit că Neslor ar fi vorbit foarte favorabil 
despre acest studiu la o reuniune de la Institutul Balcanic. 

De fapt. volumul IX- X (1941 - 1944) din Dacia, apărut în primăvara lui 1945, era acela 
pe care-I întocmisem şi-1 predasem eu la tipografie cu un an înainte (aşa cum am amintit mai 
sus), la care se adăugaseră necrologul profesorului Ioan C. Andrieşescu, mort in 1944 
(necrolog care deschidea volumul), scris de profesorul Th. Sauciuc - Săveanu, şi două 
arlicvole ale lui Nestor (unul de două pagini şi altul de trei) la rubrica "Miscellanea".pesle 
multi ani, făcând necrologul profesorului Săveanu, colegul Vulpe i-a atribuit acestuia 
meritul de a fi publicat volumul IX -X din Dacia; dacă s-ar fi informat. ar fi anat că · din cele 
564 pagini ale acelui volum • numai 8 fuseseră adăugate textelor initial predate de mine la 
tipografie. 

Ulterior a apărut un volum (XI - XO ) din seria initiată de de Vasile Pârvan, iar acum 
noua serie continuă să apară regulat. an de an, începând din 1957. 

in anii 1950-1952 am redactat un studiu de peste 200 de pagini, intitulat Contribu!ii 
la studiul epocii neo-eneolitice din România, dându-1 prietenului P.P. Panaitescu să-I citească. 
El s-a arătat entuziasmat de această lucrare, încheiată cu un capitol sintetic de concluzii. 
Studiul trata despre problemele epocii indicate în titlu, în provinciile de la răsărit şi de la sud 
de Carpati; neputăndu-i publica atunci, iar începând din 1949 rezultatele multor săpături 
arheologice schimbând treptat datele multor probleme, anul trecut am preferat să nu mai 
păstrez manuscrisul şi l-am rupt • Nu trebuie pierdut din vedere faptul că, până în acel an, 
cea mai veche cultură neolitică cunoscută în spatiul extra-carpatic al tării noastre era cultura 
Boian - şi ea abia începând din faza a Ireia, Vidra -, singurele exceptii nind aşezări le culturii 
V inca-Turdaş din vestul Olteniei. 

Oricum, începând de la 1 aprilie 1945 nu mai aveam slujbă, iar în iulie, când prietenul 
Bubi Stoica (fost director la Ministerul Industriei şi Comertului) mi-a propus să merg la 
proprietatea tatălui său de la Bucerdea Grânoasa, de lângă Blaj, n-am ezitat. 

Am stat acolo patru luni, cutreierând zonele învecinate şi descoperind mai multe 
aşezări preistorice, dintre care una in punctul "lepad", cu o ceramică având un foarte bogat 
decor incizat. deşi nu-mi amintesc dacă apartinea culturii Sighişoara-Wietenberg din epoca 
bronzului. Alte aşezări apartineau chiar culturii eneolitice Petreşti, cu ceramică pictată, iar 
altele, şi mai multe, cocotate uneori chiar pe vârfuri de dealuri, apartineau culturii Cotofeni. 
Din păcate, toate materialele adunate atunci s-au risipit. după cum s-au pierdut şi sumarele 
însemnări pe care mi le făcusem. 

în august. împreună cu Bubi Stoica, cu Virgil Russu, cu "Bebe ", nepotul lui Bubi, şi 
cu băiatul profesorului Litarcek (astăzi şi el profesor la Facultatea de Medicină) am plecat 
spre Retezat. Până la Simeria am mers noi cum am mers -cu toate că aveam fiecare câte două 
ranite pline cu pâine şi tol felul de alimente - dar de aici nu mai pleca nici un tren de călători 
spre Sub Cetate decât a doua zi. Nu ne-am dat însă bătuti şi am reuşit să convingem un 
mecanic, care pleca cu locomotiva in directia aceea, să ne ia şi pe noi in ••• tender, printre 
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cărbuni. Am reuşit to_tuşi să nu ne innegrim prea mult şi spre prânz am ajuns in gara Puiu 
de pe linia Petroşani. In satul vecin am angajat o că rută până la Nucuşoara, unde am dormit 
pe paie, într-o imensă cameră goală, iar a doua zi, încărcând sacii pe cai, ca nişte desagi, am 
suit până la cabana Pietrele. 

De la acest loc de odihnă, timp de mai multe zile am coborât şi suit toate văile, ne-am 
cocotat pe toate piscurile şi am admirat splendidele lacuri de munte ale acestui masiv. Poate 
cel mai frumos este lacul Gemeni, dar nici lacul Galeşul nu-i mai prejos, deşi • din 1952 • 

numele acesta imi trezeşte alte amintiri, deloc plăcute. 
Oricât de frumos va n Făgăraşul • unde am fost ulterior de trei ori • nu se poate 

compara cu masivul Retezatului, aici nenind numai o creastă de munti, ci lanturi de 
nenumarati munti, de văi sălbatice şi de poteci cu perspective neaşteptate, la aceasta 
adăugându-se şi sumedenia de lacuri, unele la peste 2.200 metri înăltime. N-am inteles insi 
de ce nici până astăzi nu s·a construit o mare cabană sau un hotel lângă lacul Bucura • cel 
mai mare lac de munte, având circa 800 metri lungime -, situat la 2000 metri înăltime, chiar 
In centrul masivului. De aici toate excursiile ar n mult mai uşoare şi n-ar mai trebui să te 
grăbeşti la întoarcere, te teamă să nu înnoptezi departe de cabană. 

Am văzut atunci şi prima (de altfel şi ultima) capră neagră, săltând din stâncă în 
stâncă şi pierzându·se pe celălalt versant al vârfului Retezatul. Când am revenit în acest 
masiv, în 1948, n-am mai zărit nici o capră neagră, deşi amicii mei spune�ou că în 1942, când 
ei făcuseră prima lor excursie acolo, văzuseră chiar numeroase ciopoare. lntre timp, aprope 
toate fuseseră ucise de braconieri, cu arme luate de le nemti. Din fericire ştiu că acum situatia 
s·a schimbat;· vânătoarea este oprită în rezervatia creată acolo şi întregul masiv - ca şi alte 
zone din Carpati . au fost repopulate cu frumoasa podoabă a muntilor care este capra neagră. 

În iulie 1946 s-a prăpădit tatăl meu, în vârstă de 72 de ani neimpliniti, după o criză 
de licat şi o uremie. 

Tot în vara aceea, în iulie şi august, prietenul Georgică Neagu m·a invitat cu Carmen 
la el ia tară, în judetul Teleorman (la Răteasa-Snnteşti), in timp ce Hortansa era la săpături 
la Sălcuta. Şi aici am mai colindat prin împrejurimi, vizitând din nou unele dintre aşezări le 
preistorice cunoscute de Georgică şi pe care le văzusem cu el prima dată în 1938. 

Din septembrie 1946, până în iunie 1948, am lucrat ca referent la Uniunea Generală 
a lndustriaşilor din România (UGIR), în postul rămas vacant prin moartea tatălui meu. 
Directorul general, Alecu Grigoriu, fratele mai mare al unui fost coleg de liceu, il apreciase 
mult pe tatăl meu şi auzise lucruri bune şi despre mine, aşa că m·a angajat imediat. 
Bineinteles că în tot acest răstimp nu putea n vorba de arheologie; totuşi aici am reuşit să· 
1 conving pe directorul Solacolu, posesorul unei colectii de obiecte preistorice şi greco· 
romane, moştenită de la unchiul lui, Grigore Antipa, să o doneze muzeului, ceea ce a şi făcut 
mai târziu. Cele mai importante piese ale acestei mici colectii erau câteva vase descoperite 
''undeva"în Dobrogea, pe care mi le-am desenat atunci, intentionând să le public mai târziu; 
au trecut însă anii, vasele s-au dovedit a apartine unui anumit aspect al culturii Hamangia 
târzie � au fost publicate de o elevă a noastră, Silvia Marinescu·Bâlcu. 

In vara lui 1948 am solicitat o audientă lui C. Daicoviciu, subsecretar de stat la 
Ministerul Economiei, să-I rog să intervină spre a i  se acorda şi Hortansei ronduri de săpături, 
deoarece Nestor, devenit director al muzeului din 1947, nu voia să admită decât un mare 
şantier, bineinteles condus de el, la Zimnicea, unde să-i concentreze pe toti cei de la muzeu. 

Destul de oncial, Daicoviciu mi-a răspuns că nu poate trece peste hotărirea directorului, 
aşa încât Hortansa şi cu Carmen au plecat la Zimnicea, iar eu m·am dus pentru a doua oară 
la Bucerdea-Grănoasă. Ca şi in 1945, de acolo am plecat cu câtiva prieteni, veniti din 
Bucureşti, să suim pe Retezat, făcând şi cu acest prilej o minunată excursie in cel mai frumos 
masiv muntos al tării, deşi dincultătile aprovizionării ne-au silit să ducem din nou necare câte 
două ranite pline cu pâine şi alte alimente. Noroc că la cabana Pietrele, cabaniera Maria 
Magdalena avea grijă să prindă aproape zilnic păstrăvi delicioşi ... iar noi nu mai eram decât 
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trei: Virgil Russu, Titus Ionescu şi eu. Iată, au trecut mai bine de 20 de ani de la această ultimă 
ucursie in Retezat şi nu mi s-au şters din amintire acele mărete piscuri stâncoase, cu 
bolovanii cât casele, parcă srărâmati de uriaşi, brazii ce se opresc slioşi la poalele piscurilor 
golaşe, temători parcă să se suie până în vârruri, apele lacurilor ce sclipesc în soare şi se sparg 
in cercuri de câte ori un păstrăv sare după vreo musculită, cascadele apelor ce se grăbesc să 
se lntâlnească mai jos de cabana Pietrele • toată atmosrera aceea de pace a naturii ce cobora 
şi in sufletul nostru. 

începând din 1947 1ucram la Editura Forum, condusă de bătrânul Ocneanu şi de un 
nepot al doctorului Ghelerter (cunoscut socialist) la revizuirea şi stilizarea textelor traducerilor 
volumelor pe care le publicau. Le-am dat şi eu să-mi publice o traducere, răcută de mine prin 
1945 - un roman al unui scriitor englez al cărui nume nici nu mi-I mai aduc aminte, căci n­
am păstrat nici un exemplar din traducere. Titlul original al romanului era A Knight and a 
day ·"Cavaler de·o zi" ·În edilia franceză, după care am tradus eu, era Pour ses beaux veux; 
In româneşte a rost botezat Pentru ochii ei. Au urmat şi alte câteva traduceri - din rranceză, 
engleză şi italiană (una, al cărui autor nu mi-I aduc aminte, se intitula L' enigme de Crystaline, 
alta, de Paul de KruiiT, Hermonul masculin (tradusă din limba engleză), iar alta, de Bromlield, 
din Italiană, şi aşa mai departe), dar numai pe una sau două mi-am pus numele - V. 
Dumitrescu -,pentru celelalte rolosind pseudonimul V. losir sau altele. Astăzi regret că n-a 
apărut acelaşi nume pe copertele tuturor acestor traduceri, căci aş li putut cere să tiu cooptat 
membru al sectiei traducătorilor din Uniunea Scriitorilor din România, şi astrel poate aş li 
obtinut o completare substantială a pensiei. 

Atunci când colaborarea mea cu Editura Forum a început să devină mai regulată, i­
am spus bătrânului Ocneanu cine sunt (sau mai bine zis cine am rost), dar el n-a avut nici o 
obiectie. Singura rezervă a rost că nu m-a angajat permanent, cum avusese intentia să o racă, 
ci mă plătea pentru fiecare traducere. _ 

Ultima mea traducere a rost romanul Oliver Twist, de Ch. Dickens, care însă n-a mai 
apărut, între timp toate casele de editură tiind nationalizate. În srârşit, pentru a termina cu 
acest capitol, amintesc că în 1946 am tradus din engleză romanul Tampico, de Josep 
Hergesheimer (traducere revăzută anul acesta şi predată F..diturii Univers, cu care răcusem 
contract anul trecut, potrivitaprobării lui Vladimir Străinu, atunci director al acestei edituri 
şi din păcate mort acum un an, aşa de timpuriu şi în plină activitate creatoare de mare 
valoare); tol atunci am tradus romanul Nosu-omo de Joseph Conrad, dat spre publicare unei 
edituri la care lucra Al. Deleanu; nici acesta n-a mai apucat să tie publicat. Retent, Deleanu 
a publicat o traducere a acestui roman, răcută de el. 

În 1947 sau 1948 muzeul nostru depindea de acelaşi minister ca toate celelalte muzee 
din capitală, aşa încât Hortansa şi ceilalti colegi au rost încadrati la început pe linie 
administrativă (inspectori generali, inspectori etc.), director tiind, începând din 1947, 
Nestor, care îşi văzuse astrel visul cu ochii. 

Spre srârşitul lui 1948 (sau poate la începutul lui 1949) muzeul a trecut lnsă la 
Academie, tiind incorpora! ca un sector al sectiei de istorie veche a Institutului de Istorie. 
Director al institutului era proresorul Petre Constantinescu-Iaşi, iar directorul sectiei de 
istorie veche, proresorul Constantin Balmuş, transrerat de la Universitatea din laşi. 

Una dintre primele lucrări colective întreprinse de această sectie de istorie veche a 
rost exceptarea tuturor publicatiilor in vederea lntocmirii unui repertoriu arheologic al 
României. S-a alcătuit un colectiv roarte numeros - cercetători de la Bucureşti, Iaşi şi Cluj 
- şi s-a pornit serios la lucru. Hortansa a primit şi ea, fireşte, un lot de publicatii spre 
exceptare. Dar cum, pe vremea aceea, ea ocupa In că şi un post In invătământul secundar, am 
ajutat-o, lucrând la Biblioteca Centrală Universitară şi la Academie şi în relul acesta - la 
srârşitul primelor luni de activitate - de câte ori se răcea bilantul lucrului se constata că 
numărul de Oşe predate de ea este printre cele mai ridicate. A spus, fireşte, că este ajutată 
de mine, ceea ce 1-a bucurat pe Balmuş, el având griji si comunice mai departe acest lucru. 
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Cercetarea istorico-arheologică in anii 1949-1955 era sub directa indrumare a 
Prezidiului Academiei, care a obtinut tot sprijinul conducerii partidului şi guvernului, fără 
acesta neputându-se trece la o amplă actiune sistematică. 

întelegând de la inceput importanta cercetării arheologice pentru reconstituirea 
trecutului indepărtat al tării noastre, Prezidiu! Academiei a socotit că este nevoie de 
concentrarea tuturor fortelor pentru executarea unor vaste cercetări şi săpături arheologice. 
Când s-a discutat intr-o şedintă a conducerii institutului această problemă a concentrării 
ror!elor, mi s-a povestit că Nestor ar n spus: "Dacă e vorba de o adevărată concentrare a 
rortelor arheologice, ea nu se poate face lăsăndu-1 pe dinafară pe Vladimir Dumltrescu". 
Dacă e adevărat, atunci pot spune că e singura datâ când a făcut un gest colegial pentru mine, 
rată de nenumăratele manifestări ale duşmănie! lui de-a lungul a peste patruzeci de ani! 

Anticipând putin, amintesc că, incepând din 1950, muzeul a fostlnzestrat cu un număr 
Insemnat de unelte - hârlete, lopeti, sape, şpacluri etc - şi cu multe roabe, la acestea 
adăugându-se şi sute de pături şi cearşafuri; timp de aproape două decenii ele au folosit 
tuturor colectivelor arheologioe pentru a-şi duce activitatea in conditii bune şi a suplini! 
multe din lipsurile inerente gospodăriilor tărăneşti unde eram găzduiti. Până la urmă s-a 
asigurat şi toată "zestrea" necesară preparării mâncărurilor şi servirii lor; de aceea, an de 
an venea la necare şantier şi câte un controlor contabil să constate dacă această ''zestre" nu 
dispăruse; treptat-treptat in chip nresc, toate s-au degradat şi apoi au fost scoase "la 
rerorrnă". 

Oricum, in primăvara lui 1949 am fost chemat la Institutul de Istorie să stau de vorbă 
cu proresorul Constantinescu-laşi. După ce mi s-a spus că institutul doreşte să colaborez şi 
eu la săpături şi am fost intreb'lt ce salariu am avut inainte de a n  scos de la muzeu (deşi suma 
respectivă nu mai avea vreo valoare, după reforma monetară din 1947!) şi le-am precizat că 
am avut un salariu de profesor universitar cu patru gradatii (deci, practic vorbind, un salariu 
dublu), după ce mi s-a comunicat că voi n angajat colaborator extern al institutului, 
profesorul Constantinescu-laşi a adăugat: "Dar să nu vă inchipuiti că aceasta inseamnă o 
destindere politică!". l-am răspuns că nu aveam nici o calitate să discut probleme politice, 
împlinindu-se mai bine de opt ani de când n-am mai răcut politică. 

La intocmirea planului de lucru pentru vara acelui" an (1949) s-a hotărât deci că voi 
race parte din colectivul ce urma să facă săpături la Hăbăşeşti, sat situat atunci in nord-estul 
extrem al fostului judet Roman. Necrezându-se indicat să se anunte că eu voi n responsabilul 
colectivului - atributle ce mi s-a incredintat in fapt mie -, a fost numit responsabil formal 
acad. Emil Condurachi, atunci director-adjunct al sectiei dejstorie veche a Institutului de 
Istorie şi totodatâ şeful catedrei de istorie veche şi arheologie de la Universitate. 

Din colectivul aprobat făceau parte Hortansa, M.Petrescu-Dâmbovita (atunci 
conrerentiar uaiversitar la laşi) şi preotul C. Ma lasă, cărora li s-a adăugat o studentă (Tudlc) 
şi un student (Achim Popescu) de la Bucureşti, iar de la laşi un student al lui Dâmbovita 
(Adrian Florescu). Nu lipsea însă nici Simion Barta. 

Deoarece nu cunoaşteam dinainte aşezarea de la Hăbăşeşti, am plecat cu M.Petrescu­
Dâmbovita intr-o cercetare de recunoaştere la Hăbăşeşti, de la Roman rolosind o maşinută 
a Inspectoratului Şcolar şi nind întovărăşiti de inspectorii Popovici şi Herbst (primul devenit 
ulterior profesor universitar şi directorul Institutului de Istorie şi Arheologie din laşi, iar 
celălalt proresor şi decan al Facultătii de Geograne din Bucureşti). Podul de peste Siret, de 
la Schela, era încă rupt, răul trecându-se pe un pod provizoriu, utilizabil numai când apele 
nu erau prea mari; nind la inceputul lui iu!ie, am putut trece uşor, ajungând la Hăbăşeşti, 
unde am fost imediat indreptati spre Holm.ln afară de Gumelnita şi, in oarecare măsură de 
Traian, nu mai cunoscusem pănă atunci o aşezare preistorică cu un orizont aşa de larg, de 
pe botul de deal putându-se cuprinde cu privirea zarea spre trei din cele patru puncte 
cardinale, între altele până departe spre dealurile Cotnarilor. Băile Strunga, lncă nerefăcute, 
erau chiar la picioarele Holmului, până la marginea acestuia lntinzându-se pădurea seculară 
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de stejari de la strunga. Terenul se ondula până in vale, de unde se ridica apoi din nou spre 
Târgu Frumos şi, in altă directie, spre Fedeleşeni, iar in zare, spre nord, cum am mai spus 
se prolilau dealurile Cotnarilor. 

Holmul era folosit ca izlaz şi nu mai fusese arat dinainte de război, din pricina că pe 
marginile lui se săpaseră tranşee militare in 1944. Iar vârful propriu-zis al botului de deal, 
in urma unei prăbuşiri de teren intămplate cu câteva decenii mai inainte, alunecase la vreo 
4-S metri mai jos, formând un fel de terasă. Cioburi şi chirpici ars erau putine la suprafată, 
tocmai pentru că locul nu se mai arase, dar in tranşee şi în restul Holmului, plantat cu 
porumb, se puteau aduna destule ca să ne dăm seama că într-adevăr acolo era o aşezare 
cucuteniană, aşa cum ni se spusese. 

După ce am anuntat primăria din Strunga că vom reveni pentru săpături peste o 
săptămână-două, ne-am întors la Roman, ne-am despărtit de cei doi colegi de aici şi ne-am 
dus să luăm masa la un mic restaurant de pe strada principală. Discutind despre viitoarele 
săpături cu Petrescu-Dâmbovita, la un moment dat am scos o foaie de hârtie, am schitat 
conturul Holmului şi am trasat câteva linii spunându-i: "lată care este planul meu de lucru; 
o tranşee longitudinală, pe mijlocul botului de deal, până la râpă, din care să pornească alte 
6 tranşee, perpendiculare, trei de ftecare parte, până In marginile laterale ale holmului. Sau 
eventual, două tranşee longitudinale paralele pe mijloc. "Dar n-am apucat să termin, că 
Dâmbovila a exclamat: "Nu, nu, mai bine cum ali făcut la Inceput". 

Abia mai târziu am anat de ce n-ar n vrut să săpăm două sau mai multe tranşee 
longitudinale; una dintre "dogmele' lui Nestor era că locuintele aşezărilor preistorice sunt 
presărate de-a lungul marginilor, centrul nenlnd destinat locuinlelor. Teoria aceasta s-a 
dovedit greşită · atât la Hăbăşeşti cât şi în alte aşezări · chiar dacă nu Intotdeauna locuintele 
asezărilor sunt dispuse in cercuri, in mijlocul cărora se mai ană cel putin câte o locuinlă, cum 
au arătat săpăturile noastre de pe Holm. 

inainte de plecarea la şantier pentru Inceperea lucrărilor, Nestor · atunci, cum am 
spus, director al muzeului, răcând parte, alături de delegatul Prezidiului Academiei, 
M.Roller şi de profesorul Constantinescu-laşi, din trio-ul care avea să dirijeze toată 
campania de să paturi · mi-a cerut să discutăm In prealabil planul meo pentru săpăturile de 
la Hăbăşeşti. l-am răspuns lnsăcă, de vreme ce mi s-a lncredlnl&t conducerea acestui şantier 
nil am de ce să discut această problemă şi el mi-a spus răspicat: " Dar eu fac parte din 
conducerea săpăturilor, aşa că voi veni să văd cum se lucrează şi, dacă nu voi n de acord, vei 
suferi consecintele". "Foarte bine, a fost răspunsul meu, inteleg să suport eventualele 
consecinte, dar nu Inteleg ca după un sfert de veac de activitate arheologică să-mi arate 
altcineva cum să fac plan de lucru şi cum să sap!" 

Probabil că el ar n dorit să poată anrma că am lucrat după indicatiile sale. 
in anui 19S1 şi in cei următori, câod Petrescu - Dlmbovil& a condus săpăturile de la 

Truşeşti, a aplicat şi el planul trasării în lungul aşezării a unor şanturi paralele, din care se 
lărgesc, In chip nresc, ''casetele" pentru degajarea resturilor locuintelor. 

Spre sfârşitul Junii iunie am "debarcat" deci la Hăbăşeşd (Hortansa a venit peste 
câteva zile, cu Carmen), ne-am instalat cum am putut şi, angajând o echipă de peste 15 
lucrători, am inceput lucrul, potrivit planului schil&t de mine pe măsul& micului restaurant 
din Roman. 

Am avut, losă, de la Inceput, unele greută!i cu Constantio Matasă. Omul acesta aşa 
de entuziast, care Intre timp săpase şi de uoul singur (Intre altele la Frumuşica, unde avusese 
un mk coonict cu Nestor, acesta ntnd nemuqumit de felul oesistemat\c cum se săpa), era • 

ca orice arheolog amator - , pasionat exclusiv peotru obiectele ce se puteau descoperi, nu lnsă 
şi pentru problemele puse de situatiile lot.âlnite şi de descoperirile făcute. 

Este evident că nici noi, arheologli "profesionişti", nu suntem iodlfereoti la frwnusetea 
şi bogălia materialelor descoperite (dimpotrivă, le dorim), dar aceasta este numai uoul 
dlotre scopurile unei săpături arheologice, De aceea stăruim . dâod oespeclallştllor Impresia 
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că pierdem prea mult timp - dar acest lucru este necesar pentru a putea face şi nota toate 
observatiile, singurele care ne dau posibilitatea să intelegem intregul context al descoperirilor. 
Pe de altă parte, de vreme ce nu ne multumeam cu sondaje, având şi timp şi bani la dispozitie, 
era firesc să degajăm diferitele resturi de locuinte şi nu să trecem cu cazmaua prin ele ... 
Preotul Matasă fiind însă dornic să descopere cât mai repede materialele - vase, figurine, 
diferite unelte etc. - nu avea răbdarea necesară lucrului migălos la şpaclu, pentru curătirea 
resturilor de chirpici ars, şi atunci punea lucrătorii să scoată chirpiciul cu cazmaua şi să sape 
mai adânc. Aşa procedase la Frumuşica şi de aceea, într-o săpătură de peste 2000 mp, n-a 
putut fi ridicat planul nici unei singure locuinte şi (ceea ce este mai grav) n-a notat 
întotdeauna felul cum erau distribuite vasele in diferitele locuinte etc., aşa încât incadrarea 
descoperirilor sale se poate face mai ales pe baza stilurilor ceramicii pictate. Aşezarea de la 
Hăbăşeşti fiind destul de întinsă, până să observăm noi, câteva dintre resturile unei locuinte 
din tranşeea centrală de cercetare - supravegheată de el - fusese distruse, acelaşi lucru 
petrecându-se încă o dată, în alt punct (noi eram obişnuiti să-i supraveghem pe lucrători, 
nu pe membrii colectivului). De altfel, în afară de Hortansa, de Dâmbovita, de Gostar şi de 
mine, ceilalli membrii ai colectivului erau pentru prima dată pe un şantier, cu exceptia, 
bineinteles, a lui Constantin Matasă (care, totuşi, nu putea, aş spune in chip organle, să 
inteleagă metoda noastră de lucru) şi cu aceea a lui Simion, care nu avea pretentia că devenise 
arheolog. 

Pentru a evita repetarea acestei situatii neplăcute, m-am sfătuit cu Petrescu -
Dimbovita şi ne-am hotărât să-i dăm lui C. Matasă o sarcină unde speram că nu se poate strica 
nimic. În zona unde Holmul se gâtuie putin, inainte de a se uni cu restul terenului, se observa 
o anume depresiune, Dimbovita era de părere că acolo s-ar putea să fi fost şantul de apărare 
al aşezării. Nu eram chiar convins că rezultatul va fi pozitiv dar - socotind că această 
cercetare trebuie oricum făcută şi că ar fi indicat ca Matasă să supravegheze el săparea unei 
tranşee de control l-am rugat să lucreze el acolo cu câtiva dintre muncitori şi să fie ajutat de 
studentul Achim Popescu. Neputăndu-ne deplasa in fiecare moment să vedem ee se întâmplă 
(tranşeea de control era trasată prin porumbişe, la mai bine de 100 de metri de Jocul unde 
lucram noi), ne duceam numai din când in când să observăm profilul tranşeii. în ziua 
următoare, după câteva ore de lucru, Achim Popescu a venit Intr-un sunet, strigând de 
departe: ''L-am găsit! E şant de apărare!" ŞI, intr-adevăr, se putea vedea uşor cum se 
profilează in tranşea noastră - de la o anumită adâncime - marginile şantului, culoarea putin 
mai diferită a pământului de umplutură contrastând tot mai mult pe măsura ce şantul se 
adâncea in luL De fapt erau chiar două şanturi de apărare, oarecum paralele, Intocmai ca 
la Cucuteni. 

Ne-am bucurat şi l-am rugat pe C. Matasă să continule până ajunge la fundul 
şanturilor; dar, când ne-am mai dus pe acolo, am constatat o altă situatie neplăcută: dincolo 
de al doileaşant, spre exterior, existase o constructie de la care rămăseseră obişnuitele resturi 
de chirpici ars; cele mal multe resturi fiind scoase, lnsă, din ordinul lui Matasă, nu se mai 
putea şti ce forma şi ce dimensiuni avusese această constructie, considerată ulterior de mine 
drept un punct de observatie. După terminarea săpării acestei tranşee, nu l-am mal dat lui 
Matasă nici o altă atributle, ceea ce la cam supărat (de altfel a şi plecat pentru un timp la 
Piatra), iar in anul următor l-am rugat pe Radu Vulpe să-I ia cu el, la şantierul de la Poiana. 
Dând urmare sugestiei mele, Vulpe 1-a luat In colectivul său, ulterior povestlndu-mi că a pitit 
şi el ia fel. De fapt, era firesc, tinând seama că, fără o adevărată ucenicie, lncepută de tânăr, 
numai foarte greu poate cineva deveni, dintr-un arheolog-amator pasionat, un adevărat 
cercetător In domeniul arbeologiel. 

Pe Holm, prin degajări repetate, prin lărgirl ln dreapta şl ln stânga diferitelor noastre 
tranşee, s-au putut contura cele 10 locuinte din zona săpată In 1949; cu toate distrugerile 
ulterioare - tranşeele militare amintite şi unele gropi din perioada de tranzitle ooulJnind 
materialele de tip Horodiştea, săpate cblar In cuprinsul locuintelor cucuteniene - forma 
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dreptunghiulară a locuintelor era roarte clară. Dimensiunile lor direreau, unele fiind mai 
mari, altele mai mici, dar era sigur că nu ruseseră construite nu mai aproape de laturile 
aşezării. în timp ce eu notam in carnet direritele observatii sau le dictam unuia dintre 
studenti, iar Hortansa dădea îndrumări uneia sau alteia dintre micile echipe în care 
împărtisem lucrătorii, Petrescu · Dimbovi!a desena de zor la ridicarea planului săpăturilor, 
trecând pe planşetă, una după alta locuintele degajate. 

Pe măsură ce planul unei locuinte era gata, totul ntnd descris şi desenat pe baza 
caroiajului, se începea demontarea sistematică. La locuintele unde chirpiciul era mai 
răvăşit, observatiile erau mai putin concludente, dar la acelea la care masa de chirpici era 
bine păstrată şi netedă, de Indată ce lntorceam bucătile de chirpici, spre a vedea cum se 
prezintă rata ce stătuse In pământ, constatând pe ea că amprentele paralele de lemnărie 
groasă se continuau perpendicular pe cele două laturi lungi ale locuintei respective. Totuşi, 
atât eu cât şi Petrescu- Dimbovita nu împărtăşeam părerea că acestea sunt resturi de 
platrorme arse (despre care scriseseră arheologii ruşi şi sovietici), socotind ca ele sunt 
resturile unor pereti căzuti la pământ, deşi, este adevărat ne surprindea şi pe noi raptul ca 
uneori amprentele se continuau neintrerupt de la o latură la alta şi mai ales că această 
lemnărie era mult prea groasă pentru pereti. in primul nostru raport preliminar am sustinut 
deci că aici n-ar n existat locuinte cu platrorme, ceea ce era evident greşit, cum ne-am convins 
In cursul săpăturilor pe scară mult mai mare în anul următor (1950). 

Anul 1949 a rost de al trei excesiv de ploios; erau zile când întrerupeam lucrul de către 
3- 4ori, d�i nu aveam unde să ne adăpostim, căci nu construiserăm nici un bordei şi nu aveam 
nici cort. in râpade deasupra "terasei"prăbuşite din botul de deal se ana lnsă o groapă săpată 
In mal, de unde se scosese lut, numită in glumă de noi "peşteră"; de multe ori, ne 
lngrămădeam alei ca să mal scăpăm de ploaie! Iar în satnoroalele erau atât de cumplite, încât 
treceau chiar deasupra bocanci lor. Uneori era necesară o adevărată echilibristică pentru a 
nu ne afunda până la genunchi, mai ales dacă se tine seama că răceam patru drumuri pe zi, 
lucrându-se cinci ore dimineata şi trei ore după amiază. Prânzul il luăm la "sediu": o 
lncăpere unde instalasem o masă mai lungă, să putem avea toti loc, in casa remell care ne 
gătea şi ne lnchiriase şi o magazie pentru depozitarea materialelor. 

Pentru vizarea ştatelor de plată şi achitarea impozitelor percepute de la lucrători, In 
anul acela a trebuit să mă duc de două sau de trei ori tocmai până la Mirceşti, deci reşedinta 
nu ştiu cărei perceptii - la peste douăzeci de kilometri de Hăbăşeşti, deşi până la Tlrgu 
Frumos erau numai 9 kilometri şi ar n rost mult mai uşor. 

Fiindcă a venit vorba de acest ultim orăşel, trebuie spus că atunci răcea o impresie 
detestabilă: murdar, cu casele dărapănate, trotuare aproape inexistente, magazine ca vai de 
ele, de parcă atunci se terminase războiul. în schimb, când l-am revăzut acum doi - trei ani 
nu mi-a venit să cred că e acelaşi oraş; multe clădiri noi şi rrumoase, magazine civilizate, 
străzi IJavate, Intr-un cuvânt se cunoştea că edilii şi-au dat toată silin!a să-li schimbe rata. 

într-una din zile, când nu se putuse lucra din cauză că toată nopatea plouase, a venit 
vizita - Inspectie de la Bucureşti: M..J.Roller (delegat al Academiei), Nestor şi Letltla 
Lăzărescu, pe atunci şer de sectie la Institutul de Istorie (sub conducerea ei lucrând, Intre 
altii, P .P. Panaltescu şi Andrei <>tetea ... ). Ne-au găsi tia "sediu", de unde am pornit cu el, prin 
noroaie, să le arătăm ce am lucrat şi ce am găsit. Delegatul Prezldlulul Academiei era roarte 
atent la nplicatiile date de mine atât In privin!a planului pe baza căruia am lucrat, cât şl ln 
legătură cu ceea ce descoperisem, arătându-se roarte multumlt.Pe vremea aceea toti eram 
atât de convinşi că resturile de chirpici ars provin toate de la peretii loculntelor, lncât - la un 
moment dat - Nestor, oprindu-se lingă locuin!a nr S, a exclamat, arătând coltul platrormel; 

"'ată ce rrumos se păstrează alei coltul peretelui prăbuşit!" 
De la noi, delegatul Prezldlulul Academiei a plecat In vizită la alte şantiere din 

Moldova, iar după aceea la mai toate şantierele din tari, inclusiv cele din Muntii Orăştie!. 
Când ue-am Intors la Bucureşti, primul lucru pe care l-am anat la Institutul de Istorie a rost 
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că Roller le-a spus tuturor că cel mai bun şantier este cel de la Hăbăşesti - declarându-1 
"'şantierul nr.l pe tară." 

De aceea, la prima întâlnire cu Daicoviciu, el m-a intrebat intrigat: "Ce-ai găsit, măi 
la Hăbăşe�li. de i-ai uimit?" 

"Câteva locuinte, ce altceva să li găsit?" i-am răspuns, spre mirarea lui. 
De fapt, ceea ce il multumise pe reprezentantul Prezidiului nu fuseseră, desigur, atât 

rezultatele cercetărilor noastre (in anul acela nici nu erau prea deosebite), ci metoda de lucru 
pe baza unui plan bine stabilit şi cu totul adecvat scopului propus şi conditiilor din teren. 

Revenind însă la activitatea din vara aceea, mai amintesc că duminicile, când era 
vreme bună, porneam to!i cu căruia să vizităm câte o aşezare preistorică din preajmă. Aşa 
am ajuns chiar cu chiu cu vai şi la Cucuteni şi ne-am minunat toti de admirabila pozitie a 
acestei aşezări, deşi a fost destul de greu să ne că!irăm pe "Cetâ!uie". Oricât ar li fost de liresc 
ca treburile acelor vremuri să-şi aleagă locuri uşor de apărat pentru a-şi stabili acolo 
aşezările, trebuie totuşi admirată priceperea lor în a-şi alege aproape intotdeuna pozitii 
foarte dominante şi cu un orizont larg, deşi bineinteles că pe aceste inăl!imi iarna trebuie să 
li sunat vânturi cumplite ... 

Peste vreo zece ani, când a venit în tari in vizită prof. Schachermeyr de la Viena, 
savant de reputatie mondială, şi l-am condus la diferite aşezări neo-enţolitice şi bineinteles 
şi la Cucuteni, s-a cătirat şi el voiniceşte pe ''Cetă!uie" şi, privind spre largul orizont ce se 
deschide până departe, a exclamat: "E cea mai impunAtoare statiune preistoricA pe care am 
vllizut-o vreodată! Am să le povestesc şi studentilor mei despre ea". De astfel şi aşezarea 
Gumelni!a i-a făcut o impresie deosebită, atât prin intinderea ei, cât şi prin pozi!ia 
dominantă. 

Spre sfârşitul lunii august am fllicut un abces la un dinte; am obtinut cu mare greutate 
penicilină şi mi-a făcut cuvenitele injec!ii, doctorul dispensarului din Strunga. Din păcate, 
penicilina se dllidea atunci cu re!etă şi în cantitate foarte mici, aşa lncât abia la Bucureşti am 
scllipat de necaz. Cred lnsă eli infec!ia prelungită la dinte a fost cauza infec!iei de la rinlchlul 
drept, care până la urmă a trebuit scos. Dar despre aceasta mai tărziu. 

La încheierea săplliturilor din acel an degajasem absolut tot ce se ana pe botul dealului 
şi totodată se precizase şi existenta unui dublu şanl de apărare (al doilea caz de acest fel din 
tara noastrlli intr-o aşezare din epoca eneolitieli, după acela descoperit de Huberl Schmidl 
la Cucuteni In 1909 • 1910), rămânând ca In anul următor să continuAm lucrările. 

La sfârşitulsăp�turilor de la Hăbăşeşti am dat liecllirui membru al colectivului partea 
care i se cuvenea din banii necbeltul!i cu cazarea, masa şi transporturile (chiar studente! 
Tudic, care stătuse tot timpul, i-au revenit trei mii lei), ceea ce 1-a fAcut pe Dâmbovl!& să 
exclai,Jie: "Dar cum ati făcut, domnule Dumitrescu?" 

Răspunsul era foarte simplu: am făcut toate socotelile foarte precis, iar suma rămasă 
din diurni am distribuit-o proportional tuturor membrilor colectivului. 

întors la Bucureşti, am solicitat profesorului Constantinescu-laşi - pe atunci şi vice­
preşedinte in Prezidiu! Marii Adunări Natioanle - să. mai liu trimis şi la alt şantier, eu 
neavând ineli leafă sau lndemnizaJie ftd şi nind plătit cu diurnă pe şantier, care era 
suficientă şi permitea cbiar unele economii. 

Profesorul Constantinescu-laşi mi-a răspuns eli ar prefera să lucrez la şanderul 
deschis de Petrescu-DâmboviJa la Stoicani (la nord de Galati), aşa lncâl am plecat acolo la 
Inceputul lui septembrie. 

SăpAturile lncepuseră atăl pe un deal unde, Intr-o livadlli, se ana o necropolă 
hallstattlanlli, cât şi pe o mare movilă naturali, pe care fusese o aşezare eneolillcă. Primele 
două săptămâni am lucrat la necropollli, descoperind şi eu câteva morminte la o adincime 
destul de mare, mal toate fără Inventar. Ceva mal departe lucra Eugenia Zaharia, Iar In 
aşezarea neolidcă lucra Petrescu-DâmboviJa lmpreună cu Adrian Florescu şi cu aiJI 
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studenti. 
Am fost putin surprins de felul cum incepuse Petrescu-Dâmbovita săpătura aici; 

trasase o mare suprafată dreptunghiulara\ şi o adâncea treptat, pentru identificarea şi 
degajarea diferitelor niveluri, fără să fi făcut in prealabil un sondaj str ati grafic care să-i dea 
posibilitatea să dezvelească pe rând fiecare nivel. E adevărat că situatia era putin complicată 
de prezenta unui număr destul de mare de morminte mai tărzii, cu schelete chirci te şi cu ocru 
roşu, din perioada de tranzitie spre epoca bronzului, dar tocmai de aceea cred că un tranşeu 
de sondaj ar fi fost mai necesar. 

Între timp, semnalându-se alte resturi hallstattiene într-un sat vecin (Tămăoani, 
situat la 4-5 km), Dâmbovita ar trebui să ştie dacă şi acolo era un cimitir; am hotărât 
Împreună să plec eu intr-o dimineată, cu o echipă de vreo zece lucrători, şi să sondez terenul. 
Zis şi făcut. Lucrătorii cu cazmalele şi lopetile pe umăr, eu cu scăunelul cu trei picioare şi 
cu o servietă cu scule şi cu "de ale gurii", am pornit de dimineată şi, după o mică pauză pentru 
odihnă, am trasat un şant de vreo 20 m lungime şi 1 m lătime, începând astfel săpăturile. Abia 
se ajunsese la vreo douăzeci de centimetri adâncime, când am inceput să simt in partea 
dreaptă a corpului, mai ales în spate, sub coaste, junghi uri cumplite, care, treptat-treptat, 
au devenit de nesuportat, trebuind să mă întind pe iarbă in timp ce-mi dădeau lacrimile de 
durere şi nu mai puteam vedea bine ce se lucrează. Mi-am dat totuşi seama că la unul dintre 
capetele şantului se ana o groapă; am pus să se lărgească săpătura, dar am renuntat, curând 
fiind cu adevărat incapabil să mă mai tin pe picioare şi să mai văd ceva. 

După aproape cinci ceasuri de zvârcoliri, junghi urile m-au lăsat şi am plecat cu toti 
incet spre Stoicani. l-am spus lui Petrescu-Dâmbovita ce mi s·a intămplat şi, cum mi-era 
teamă să nu mi se intimple acelaşi lucru şi a doua zi, i-am sugerat să-I trimită pe Florescu 
să vadă ce este cu groapa aceea. 

Întrucât nu suferisem niciodată de rinichi şi auzisem că uneori, când ai o criză de ficat, 
simti dureri renexe în spate, am crezut că a fost o criză de ficat; aşa i-am spus la Bucureşti 
şi prietenului meu, doctorul Georgescu, care m-a sfătuit să fac unele analize; colesterolul 
ieşind putin crescut, convingerea că fusese o criză de ficat mi s-a părut că se confirmă, mai 
ales că - precum am spus - surerisem cu câţiva ani mai inainte de un subiector. 

Adrian Florescu s·a dus deci, a doua zi, cu echipa la Tămăoani. Seara s·a intors 
cântănd voios; descoperise in groapă, intre altele, un vas destul de mare, pe care·l purta în 
brate ca pe un trofeu. Iar Petrescu-Dâmbovita (cum mi-a mărturisit peste un an) nu crezuse 
că avusesem într-adevăr, în ajun, o criză care mă împiedicase să continui lucrul, fiind convins 
că îmi fusese greu să mă descprc in ... groapa respectivă! Ciudată părere, după ce lucrase mai 
bine de o Lună împreună cu mine la Hăbăşeşti; balivernele pe care le auzise probabil de la 
idolul său îl făceau să nu vadă lucrurile cu proprii săi ochi. Tot el mi·a povestit că, atunci când 
a anat că va merge cu mine la Hăbăşeşti, nu era deloc încântat şi Nestor I-ar n liniştit, 
spunându·i: ''Mergi acolo cu un om serios, aşa că nu trebuie să-ti faci griji" 

Ce griji işi va n făcut, nu prea am inteles. Poate că mă ştia cam sever şi se temea că 
nu se va intelege cu mine. Dar însuşi faptul că mi-a povestit discutia cu Nestor chiar după 
prima campanie de la Hăbăşeşti dovedeşte că temerile fuseseră neîndreptătite. E adevărat 
că m·am condus intotdeauna după principiul "Slujba e slujbă, drujba e drujbă", dar 
Dâmbovita nu avea de ce să fie deranjat de acest fel al meu de a privi lucrurile, fiind un om 
foarte muncitor şi tot pe atăt de pasionat. 

După trei săptămâni de activitate la şantierul Stoicani, m-am întors la Bucureşti, 
pregătind raportul preliminar asupra săpături lor de la Hăbăşeşti, in aşteptarea consfătuirii 
pe tară, la care urma să se discute activitatea tuturor şantierelor. Am fost foarte surprins 
anând că Berciu, căruia îi propusesem să săpăm la Balta Verde, săpase acolo fără mine, 
insotit fiind de Eugen Comşa. Bineinteles, In cursul dezbaterilor am ridicat această 
problemă. Condurachi a luat şi el cuvântul, criticând atitudinea lui Berciu, dar profesorul 
Constantinescu-laşi a intervenit, calmând spiritele. 
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Deoarece el îl simpatiza pe Berciu, interventia mea 1-a supărat şi, la prima ocazie, 
când s-a discutat angajarea mea la institut in calitate de colaborator permanent, s-a opus; 
dar până la urmă punctul de vedere al celorlalti membri ai consiliului a prevalat şi astfel, 
după mai bine de patru ani de când fusesem scos de la directia muzeului, am fost din nou 
incadr'!t in rândul catedrelor arheologice bugetare. 

In iarna 1949-1950 am lucrat şi eu la Repertoriul arheologic, făcând sute şi sute de 
fişe, şi ocupându-mă totodată cu intregirea materialelor ceramice descoperite la Hăbăşeşd. 
F:ram astfel foarte des în laboratorul ceramic - unde lucra Georgeta Pallade cu o ajutătoare, 
dacă nu mă înşel -, nefiindu-le întotdeauna uşor să reconstituie unele vase fără indicatiile 
arheologului. Acest laborator era instalat atunci în camera ocupată ulterior, timp de câtiva 
ani, de contabilitate, apoi de redactie, şi atribuită de acum câteva luni laboratorului de 
paleontologie, unde lucrează tânărul coleg Marin Circiumaru pe care - chiar când scriu 
aceste rânduri - am reuşit să-I transfer (împotriva opozitiei lui Nestor), cu laborator cu tot, 
de la Craiova. 

Iritat de faptul că şantierul de la Hăbăşeşti, condus de mine, fusese declarat, cum am 
spus, şantierul nr. 1 pe tară, Nistor mi-a interzis pur şi simplu să mai intru în laboratorul 
ceramic, pe motiv că aş stânjeni activitatea celor ce lucrau acolo. Aşa întelegea el să-şi 
exercite autoritatea de director al muzeului, deşi ani de zile, când condusesem eu această 
Institutie, nu avusese din partea mea nici o dincultate, ci dimpotrivă îi alocasem fonduri de 
săpături mai mari decât altora. 

Tot in ·toamna lui 1949 (sau cel mai târziu la începutul lui 1950) a avut loc o mare 
actiune de purincare a cadrelor. Berciu, Nestor şi altii (care în 1945 se inscriseseră la 
socialişti şi, după fuziune, deveniseră membri) au fost excluşi cu acest prilej din partid. Mai 
târziu, Berciu a reintrat în partid, dar Nestor n-a mai încercat. 

Hortansa a fost şi ea exclusă din partid, dar abia în primăvara lui 1950 şi nu pentru 
motive infamante, în legătură cu vreo activitate mai veche a ei, ca ceilalti, ci ca "greşit 
încadrată", fiind sotia mea. 

Spre srârşitul lui aprilie sau în primele zile ale lui mai 1950 a fost convocată la muzeu 
şedinta pentru stabilirea colectivelor de lucru ale şantierelor fixate pentru vara lui 1950. 

Reuşisem să conving conducerea săpăturilor că ar fi bine ca,ln afară de continuarea 
săpăturilor de la Hăbăşeşti şi terminarea lor, să reiau lucrurile de la Rast, pentru a se salva, 
in felul acesta, ce se mai putea din aşezarea de acolo, şi totodată să săpăm câtiva tumuli din 
marea necropolă care am amintiL Când s-au fixat responsabilii, am propus ca pentru Rast 
să fim doi • Plopşor şi cu mine - căci lucrasem acolo împreună şi în 1943. Profesorul 
Constantinescu-laşi a replicat că, din punct de vedere administrativ şi al întocmirii actelor, 
•1 trebuie să aibă un singur responsabil. Cum Plopşor nu spunea nimic, am luat cuvântul şi 
am arătat că -eu fiind responsabil al şantierului Hăbăşeşti - pentru şantierul Rast să fie numit 
Plopşo� responsabil, iar eu adjunct, ceea ce s-a aprobat. 

In aceeaşi şedintă de constituire a colectivelor, am cerut ca - în afara de Petrescu-. 
Dimbovita, Hortansa şi 2-3 studenti, pentru şantierul Hăbăşeşti pentru Rast să ni se mai dea 
incă un arheolog cu experien!ă, spre a putea lucra concomitent cu mai multe echipe şi in mai 
multe sectoare. L-am propus pe Vlad Zirra, fost elev şi asistent al lui Radu Vulpe la Iaşi. F:l 
a protestat însă, spunând că n-are ce să caute în Oltenia. N-am încercat să aflu cauza acestui 
refuz, raporturile noastre rămânând însă foarte bune până astăzi. 

Situatia a rezolvat-o Daicoviciu, care a spus că ne va trimite un tânăr asistent al lui, 
pe Nicolae Gostar. 

Înainte de începutul acestei şedinte, simteam unele junghiuri de felul acelora din 
toamna trecută, dar nu le-am d!'t importantă; ba chiar am făcut dimineata şi o plimbare la 
şosea cu prietenul Virgil Rosu. In timpul şedintei, când se discutau problemele colectivelor, 
durerile au devenit înfloritoare şi a trebuit să mă întind câdva timp pe o masă, în biblioteca 
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muzeului. Abia atunci şi-a schimbat Dâmbovi!a părerea in legătură cu întâmplarea de la 
Tămărani, văzând cum mă zvârcoleam. Cu chiu cu vai am rost dus până la un taxi şi am ajuns 
acasă. Iar când a venit doctorul Georgescu, a exclamat imediat: ''Ce tot vorbeşti tu de ficat! 
Astea sunt dureri specifice pentru o criză de rinichi". Şi abia după vreo jumătate de ceas de 
la injec!ia cu morfină, durerile s-au potolit treptat. 

Trebuind să plec la Rast la 9 mai, n-a mai rost timp nici de analize, nici de radiografie, 
mul!umindu-mă să iau cu mine pilule de papaverină, recomandate de doctorul Broşteanu. 
Şi aşa am ajuns la Rast la 12 sau 13 mai • Plopşor, eu, Gostar, domnişoara Rodica Vincez, 
studentul (pe atunci) Şteran Şterănescu (actualul director al Institutului de Istorie al 
Academiei şi preşedinte al Sec!iei de Istorie şi Arheologie al Academiei de Ştiin!e Sociale şi 
Politice) şi Simion Barta. 

Aspectul împrejurimilor şi al aşezării se schimbase destul de mult din 1943; până 
aproape de dig şi deci, în parte chiar pe locul ce ne interesa, rusese plantatâ o pădure tânără, 
care acoperise şi terenul primului nostru sondaj din 1943. Am avut totuşi destul loc pentru 
trasarea unei tranşee, lungăde 20 metri şi lată deS metri, ulterior lărgită spre nord, in runc!ie 
de degajările necesare. S-a confirmat întru totul stratigrafia precizată de noi în 1943 · două 
niveluri principale şi, între ele, unul intermediar, mai pu!in consistent • şi totodată s-au 
ob!inut multe alte date importante, descoperindu-se şi direrite resturi sporadice apar!inând 
culturilor Co!oreni şi Girla Mare-Cirna, apoi un bordel şi chiar trei morminte de incinera!ie 
Latene, un bordel din secolele X-XI, dar şi bordeie şi alte resturi din secolul trecut. in timp 
ce eu mă luptam de zor cu selec!ionarea şi notarea in carnet a materialelor arheologice, iar 
apoi cu impachetarea lor, Plopşor acorda toată aten!ia cuvenită selec!ionării extrem de 
numeroaselor oase de animale, pricepându·se să identifice în special cranii le şi maxilarele. 
De altrel, primele date de care dispunem in acest domeniu sunt acelea precizate de el atunci 
• la data aceea nu incepuse încă colaborarea dintre arheologi şi proresoara Olga Necrasov 
de la laşi. Toate sectiunile şi planurile săpăturilor de la Rast au rost desenate • atât în 1943, 
cât şi in 1950 de Rodica Vincenz şi numai ulterior inainte de a da lucrarea la tipar, ele au rost 
transcrise şi sistematizate • de talentata desenatoare a institutului nostru, Elena Becheş. 

Acum (1981), recitind aceste pagini, pot adăuga că studiul despre să păturile de la Rast 
şi rezultatele lor a rost publicat intr-un volum în limba engleză • roarte bogat ilustrat cu 
sprijinul editurii ştiintince şi enciclopedice din Bucureşti • in British Archaeological Reports. 
International Series, nr. 72, Oxrord, 1980. în acest volum se ană şi datele dictate· de Plopşor, 
Rodicăi Vincenz despre resturile de animale decoperite la Rast. La Rast, anându-ne la 200· 
300 metri de malul Dunării, deci de frontieră, în fiecare zi treceau pe acolo patrulele de 
grăniceri, ceea ce nu ne neliniştea deloc, noi având delega!iile şi autorizaţiile respective 
pentru a intreprinde săpături in zona aceea. 

Masa de prânz o luam • rece- pe şantier; nu puteai race patru drumuri pe zi, prin 
pădure şi printre băl!i, drumul durând aproape un ceas. Cu excepţia lui Gostar şi a Rodicăi 
Vincenz, care locuiau în alte case • gazda noastră, a celorlalti, era invătătorul • director al 
şcolii, al cărui nume l-am uitaL Când am sosit in sat, el • văzând că nu găsim repede gazdă 
care să ne prepare şi mâncare . s-a orerit să ne ia la el pentru câteva zile, dar am rămas acolo 
toate cele şase săptămâni căt au durat săpăturile de la Rast. To!i am rost roarte mul!umi!i 
• şi el şi noi. Ca la orice săpătură mai serioasă, am fi avut nevoie de roabe • dar pe atunci 
acestea lipseau cu totul din zestrea muzeului şi nici în sat nu aveam de unde să le procurăm. 
Am angajat deci ... două care ·cu boi; după ce se încărca pământul depus la marginea 
şanturilor noastre • carele îl transportau pe malai Gârlei Ţirarului. Fireşte, până se încărca 
o căru!ă trecea ceva timp, dar şi �antitatea de pământ echivala cu multe zeci de roabe, aşa 
că lucrul mergea destul de bine. In timpul pauzelor mai răceam câte o baie in gârlă sau in 
Dunăre • apa fiind atunci destul de caldă. intr-una din zile, trecând pe acolo patrula de 
grăniccri, tocmai când răcea baie Plopşor • i se vedeau din apă numai capul şi ... barba • 

grănicerii au strigat intr-un glas: ''Uite mă, popa race baie!" 
Cea mai neplăcută parte a activitâ!ii noastre o constituiau plă!ili ��ră�olJo��a 
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n�ure două săptămâni trebuia să intocmim un geamantan intreg de acte, apoi să le vizăm 
IM Bllileşti iar după aceea să le expediem la Bucureşti. Nenumăratele rapoarte de activitate 
1< redactam in câte două exemplare pentru liecare membru al colectivului şi tot relul de alte 
acte, uneori lucrând cu Gostar şi cu Şteran Şterănescu câteva ceasuri ca să le terminăm. Pe 
de altă parte, pentru viitorul transport la Bucureşti al pachetelor cu materiale, era nevoie 
de lădile, pe care le cumpăram lie de la magazinul din sat, lie din Băileşti; unele dintre 
chilan!ele provizorii trebuiau rupte şi înlocuite cu altele, şi aşa mai departe. Când toate erau 
gata şi terminam plata oamenilor, eu porneam aproape cu ''noaptea in cap", cu un docar, 
la Băileşti să ''vărs" impozitele de pe ştate şi să vizez actele · liind intotdeauna o adevărată 
poveste până se calcula impozitul şi se găsea ştampila necesară, şi apoi până se aplica viza, 
de multe ori neputănd pleca inapoi la Rast decât după amiază. 

După cinci săptămâni de săpături in aşezarea neolitică, am strămutat activitatea 
colectivului nostru pe izlazul comunei, să săpăm doi tumuli, unul roarte mare şi altul destul 
de mic. Ne-am chibzuit şi ne-am tot invârtit o după amiază întreagă în jurul tumulilor ce ni 
se părea mai indicali, dimineala următoare trasând diametral, pe turnului cel mare un şant 
lat de 2 metri şi lung de peste 40 de metri; în ultimul moment i-am spus lui Plopşor că mi se 
pare că n-am precizat bine ... diametru! şi a mutatjaloanele cu vreun metru mai într-o parte; 
a rost o inspiralie rericită, deoarece in relul acesta, când am ajuns la baza movilei, şantul a 
cuprins chiar in mijlocul lui mormântul principal anat exact perpendicular pe tranşeea 
noastră. S-au putut race observatii perrecte, resturile putrede ale bârnelor ce acopereau 
groapa mormântului păstrându-se in aparentă, roarte bine in situ ; numai după ce le-am 
desenat şi am incercat să le ridicăm, ele s-au transrormat in pulbere de putregai de lemn. 
Scheletul cu ocru se păstra şi el roarte bine şi, ca şi celelalte vreo cinci înmormântări 
.ecundare, au rost desenate cu precizie de Rodica Vincenz ea schitând, de al trei, şi prolilurile 
sectiunii. Bineinteles că am degaja! şi o mare casetă in dorinta de a mai descoperi şi alte 
morminte secundare, dar nu aveam posibilitatea să săpăm toată movila prin şanturi în raze, 
ea liind cu adevărat uriaşă; dar chiar aşa am deplasat cu siguranlă multe tone de pămânL 

Săparea turnul ului cel mare prin două tranşee - cu diametre "în cruce" - lăsate pentru 
a desena prolilul era imposibilă, deoarece nici intr-o lună nu s-ar li putut termina, iar noi 
nu aveam nici banii, nici timpul necesar pentru a zăbovi atâta. Deşi este roarte probabil că 
in portiunea nesăpată a movilei vor mai li rost şi alte morminte secundare, important era 
raptul �ă am descoperit mormântul princ�ps pentru care rusese ridicată movila. 

In ultimele două zile de lucru am săpat - trasând două diametre tranşee în cruce - şi 
o movilă mai mică, descoperind două schelete chircite, cu ocru. În ziua când tocmai curllitam 
de zor mormântul principal din movila mare, a venit in vizita-inspectie Conştantin Balmuş. 
Ne-a relicitat pentru săpătura noastră - l-am dus de altrel şi la şantierul de la aşezarea 
neolitică -, iar la întoarcerea la Bucureşti a răcut • cum am anat ulterior • un raport roarte 
elogios, vorbind de "arta" şi de "priceperea" cu care Vladimir Dumitrescu a răcut aceste 
săpături. E;te adev.arat însă că răceam totul după ce chibzuiam lucrurile cu Plopşor. 

Pentru intoarcerea la Bucureşti ni s-a pus la dispozitie un mare autocamion al 
Academiei, condus de şorerul Popovici, care a lucrat până acum cât iva ani tot la Academie. 
Pe Plop'l"r l-am lăsat la Craiova, ceilalti s-au dus cu trenul la Bucureşti, iar cu Gostar ne­
am dat întâlnire peste două săptămâni la Hăbăşeşti. 

În discutiile purtate cu.prilejul stabilirii colectivelor, mă angajasem să dezvelesc tot 
restul aşezării de pe Holmul de la Hăbăşeşti dacă mi se dau ronduri suliciente şi un colectiv 
numeros. 

S-a aprobat un milion de lei, răiTiânând inleles că, dacă va li nevoie, suma se va putea 
suplimenta cu încă un srert de milion. In U'ea ce priveşte colectivul, in arară de Petrescu • 

Dimbovita, adjunctul şantierului, de Hortansa, Gostar, Adrian Florescu şi Simion, mi-au 
rost repartizati şi studentii Achim Popescu şi Ion T. Dragomir (rost până acum câtiva ani 
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directorul Muzeului din Gala!i, el lucrând apoi cu mine şi cu sotia mea pe şanlierul de la 
Traian pană în 1958). În schimb, Achim Popescu, pe la sfârşitul lui august, trebuind să se ducă 
la Vîlcea, să se însoare, a recurs - rără nici un moth· - la o "stratagemă" ciudată: s-a inteles 
cu cineva de acasă să-i trimită o telegramă să-I anunte că tatăl său e grav bolnav şi mi-a cerut 
cu lacrimi în ochi să-i dau drumul a�asă. Bineinteles că l-aş li lăsat să plece şi pentru nuntă, 
neliind nevoie de aceasta minciună. In locul lui am cerut şi mi s-au trimis de la Bucureşti alti 
doi studenli Purice şi Căpă!ână; primul era un băiat de ispravă, dornic să invete ceva, dar 
celălalt era cu totul neinteresat de ceea ce făceam noi, tăindu-şi mereu biciuşi din tufele de 
la marginea Holmului şi ciiutănd tot feluri de oale pentru scrumiere; n-a învătat nimic cât 
a stat pe şantier. 

Ritmul lucrărilor pe şantierele conduse de mine a fost întotdeauna sustinut, spre a nu 
se pierde timpul zadarnic, fără să neglijez nici un detaliu tehnic sau de altă natură; cred că 
niciodată n-am lucrat în acelaşi ritm intens ca la Hăbăşeşti, în 1950; doream cu tot dinadinsul 
să dezvelesc intreaga aşezare, conform angajamentului. E adevărat că am avut noroc atât 
cu colectivul foarte harnic şi având aceeaşi dorintă de a face lucrurile cum trebuie, căci şi 
din pricină că aşezarea nu avea decât un singur nivel de cultură; totuşi, unele dintre cele peste 
80 de gropi de "resturi menajere" descoperite - dintre care una avea 6 metri adâncime (liind 
cea mai mare intălnită de mine in vreo aşezare neo- eneolitică) ne-au dat destulă bătaie de 
cap. 

Şi atunci, şi dupa aceea pe toate şantierele pe care le-am condus, eu veneam pe teren 
de la inceput, odată cu restul colectivului şi plecam intotdeauna împreună cu ceilalti, fară 
să-mi acord vreun "regim special", chiar dacă- cu timpul - acest fel de a proceda a devenit 
cam obositor. Tot eu făceam apelul lucrătorilor în fiecare zi, atât la inceperea activită!ii, cât 
şi la terminarea lucrului, şi deci nimeni nu se putea plânge că este silit să facă eforturi mai 
mari decât mine. 

Întregul şantier reprezentând cam două treimi din aşezare (restul fusese săpat în 
1949), a fost împărtit de mine în trei mari sectoare: unul condus de Petrescu - Dâmbovita, 
altul de Hortansa şi ultimul de Gostar, fiecare având câte un ajutor eu colindam permanent 
tot terenul, pentru a observa tot ce se face şi ce se descoperă. Având uneori peste 50 de 
lucrători am pututtrasa şanturi lungi de apr118pe 100 de metri, sectionând aşezarea cu câteva 
şanturi paralele, longitudinale, tăiate de alt şant, perpendicular pe ele, chiar prin mijlocul 
aşezării. Pe lângă acestea, am trasat şi câteva sectiuni în zona şanturilor de apărare pentru 
a ne preciza traseul, dincolo de ele descoperindu-se numai resturi răzlete din epoca la tentă. 
Atât la Rast cât mai ales la Hăbăşeşti, tânărul (pe atunci) Nicolae Gostar s-a dovedit un 
element deosebit de valoros, care făcea cinste Magistrului său Constantin Daicoviciu. Îl 
cunoscusem pe Gostar în 1944, în timp ce Muzeul nostru era evacuat la Deva - (el era student) 
atunci Hortansa a întreprins săpăturile de la Tăualaş chiar în curtea părintilor săi! La 
Hăbăşeşti a lucrat foarte atent şi sârguincios in sectorul pe care îl încredintasem, fiind în 
acelaşi timp dornic de fiecare dată să discute problemele ce se iveau, căci el nu mai participase 
la săpiituri în aşezări neolitice. Intr-o zi, prevenindu-1 să nu se mire de faptul că vin mereu 
să \'iid ce � mai descoperă în sectorul lui, mi-a spus fără ezitare: ''Cum să mă supăr, domnule 
profesor? In lunile acestea cât am lucrat cu dumneavoastră am învătat mai mult decât in tuli 
cei 7 ani decând fac arheologie." Sper şi acum că nu a fost un compliment, cuvintele lui 
explicăndu-se şi prii} faptul că, până atunci, el nu mai luase parte la săpături întreprinse în 
aşeziiri preistorice. In orice caz, moartea lui prematură, acum câtiva ani, a lăsat un gol ce 
nu Vll fi uşor umplut în domeniul istoriei antice, la Universitatea din laşi. 

Am avut noroc şi cu vremea, mult mai putin ploioasă decât in anul precedent, aşa încât 
11ctivitate11 noastră -începută in iulie şi terminată la 3 sau 4 octombrie - s-a desfăşurat In bune 
conditii. 

In luna august a venit şi Pamlil Polonic să facă măsurătorile, trecând in plan intregul 
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Holm şi săpături le noastre, iar la plecarea lui l-am insotit la Poiana, la şantierul condus de 
Kadu Vulpe, unde el trebuia să racă aceeaşi operatie, iar eu doream să văd săpăturile lui 
Vulpe şi să-i întorc vizita răcută cu câteva săptămâni mai înainte la şantierul nostru. 

Am coborât din tren la Tureşti, dar a urmat o adevărată odisee până am reuşit să 
găsim drumul până la locul de unde o barcă sui-generis trecea călătorii pe malul celălalt al 
Siretului; este însă posibil că am rătăcit şi din vina noastră necerând de la început suficiente 
inrormatîi din sat. 

Săpătura lui Vulpe era roarte amplă . câteva suprarete mari şi adânci; din loc în loc 
.rau lăsate in situ vetrele şi alte complexe din straturile getice, spre a se putea ajunge până 
la nivelul de bază al stratului de cultură, nivel datănd din epoca bronzului. 

Aceasta a rost metoda de lucru a lui Radu Vulpe cam pe toate şantierele (şi la Izvoare, 
de exemplu): săpa prin casete şi suprarete mari, nu prin tranşee initiale de cercetare, deşi 
eu cred că <tceastă metodă poate duce la unele incertitudini stratigrafice. Cu acest prilej am 
avut o discutie destul de aprinsă cu ajutorul lui, Anton Nitu, în legătură cu stratigrafia şi cu 
dlreritele nuante de pământ ale nivelurilor şi ale gropi lor, eu având impresia (şi nu am 
renuntat la ea) că delimitările nu erau întotdeauna perrect justificate. 

În cursul lunii septembrie a venit la Hăbăşeşti, Constantin Balmuş; şi de data aceasta, 
multumit de cele văzute, la rugămintea mea a spus că va interveni la conducerea Institutului 
de Istorie să ne trimită şi restul de bani, căci milionul era pe srârşite. A asistat atunci şi la 
o scenă destul de neobişnuită. Într-adevăr la plecarea noastră din Bucureşti, directorul 
1 'ontabilitătii, Petre sau Petru, un om roarte încrezut ne dăduse dezlegare să cumpărăm 
veselă, cratite şi tacâmuri pentru "popotă" - colectivul nostru se compunea din mai bine de 
zece membrii şi desigur nu ne puteam aduce de acasă toate acestea. Dar, Balmuş adusese de 
la Bucureşti o comunicare scrisă a Contabilitătii, prin care mi se aducea la cunoştintă că nu 
"" a probă aceste cheltuieli şi mi se înapoia racturile respective. Necăjit peste măsură, le-am 
rupt pe toate - în valoare de peste 6000 lei, adică mai mult de o treime din salariul meu lunar 
- şl le-am aruncat la coş, ceea ce 1-a ricut pe proresorul Balmuş să tresară, speriat aproape, 
şi să mă întrebe de ce nu le-am păstrat. Ca şi cum îmi puteau rolosi la ceva, devreme ce nu 
erau ''onorate" de Contabilitate. 

E adevărat că, la întoarcerea în Bucureşti, directorul Contabilitătii s-a arătat 
surprins că am rupt actele, spunând că până al urmă ar fi găsit el vreo modalitate să le 
plătească. Căile contabililor sunt însă întotdeauna de neinteles pentru muritorii de rând, 
încât am dat din umeri şi am renuntat să mai discut. Spre srârşitul aceleaşi luni, când 
majoritatea resturilor locuintelor eneolitice erau demontate iar gropile vechi şi şanturile 
noastre astupate, a sosit a doua vizită-inspectie, de data aceasta în frunte chiar cu 
preşedintele Academiei, profesorul Traian Săvulescu şi cu Mihail Roller, insotiti de Nestor. 

E aproape inutil să mai adaug că, explicându-le totul pe planul desenat de Dâmbovita, 
cu toate tranşeele noastre, toate locuintele, gropile, anexele şi şanturile de apărare eneolitice, 
au rămas roarte multumiti şi, la întoarcerea în Bucureşti, reprezentantul Prezidiului 
Academiei - care vizitase şi celelalte şantiere - a spus din nou că şantierul Hăbăşeşti a rost 
de data aceasta primul pe tară. Şi cred că într-adevăr nu se lucrase aşa intens şi nu se obtinuse 
realizări de aceleaşi proportii nicăieri. Nu e chiar un lucru obişnuit să sapi în două campanii 
- în total aproape S luni de lucru - un intreg sat neolitic, de al trei aceasta fiind şi prima aşezare 
preisto�ică din tara noastra dezvelită in întregime. 

In ultimele zile de lucru din tot colectivul rămăsesem numai eu şi Simion, ceilalti 
plecaseră fiecare la altă sarcină; cu un număr redus de lucrători am incheiat in ziua de 3 
octombrie activitatea, ciocnind chiar pe şantier, contrar tuturor obiceiurilor mele, câte un 
păhărel de coniac cu intrega echipă de lucrători, câtă mai rămăsese. 

Ulterior, după publicarea planului satului neolitic în monografia noastră despre 
Hăbăşeşti, el a rost reprodus in multe lucrări străine despre prelstorla Europei, ou numai 
pentru că era una dintre putinele aşezări eneolitice săpate in intregime ci şi pentru că se potea 
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vedea perfect distribuirea locuin!elor în două cercuri alăturate, liecare dintre ele având în 
mijloc o locuintă mai mare şi sugerând astfel importante concluzii în legătură cu organizarea 
socială a triburilor respective. 

Având deci răgazul necesar, am pregătit comunicarea - ulterior publicată sub titlul 
Semnifica1ia şi originea unui tip de figurină feminină descoperită la Rast -, preocupându-mă şi 
de problema şantierului la care urma să lucrez în vara lui 1951. Când am propus să reiau 
săpături le la Traian, Nestor (care mai era încă director al muzeului, dar putin după aceea 
a fost schimbat, liind numit director Gheorghe Ştefan, iar Hortansa director adjunct) s-a. 
opus (se putea altrel?!). Ţinând seama că aşezarea de la Hăbăşeşti data din raza Cucuteni A, 
eu doream să pot săpa cât mai intens şi o aşezare din raza A -B (respectiv în aşezarea de la 
Traian) şi apoi una din raza ultimă, B, spre a putea începe, ulterior, redactarea unei 
monogralii despre cultura Cucuteni. Pentru a obtine trecerea şantierului Traian in planul 
de săpături pe 1951, am cerut o audientă la Prezidiu! Academiei, arătănd ce doresc şi de ce 
cred că e bine să reiau săpăturile de la Traian; rezultatul a fost favorabil, să păturile propuse 
liind trecute în plan, în ciuda obiectiilor lui Nestor. 

În cursul reuniunii - in sala de conferinte a Institutului de Istorie - a tuturor 
arheologilor, având ca scop lixarea colectivelor. M Roller a hotărât ca responsabil al 
şantierului Traian să lie Hortansa, iar eu adjunct. Tot atunci, constatând că Nestor nu-l mai 
vrea pe Corneliu Mateescu (fost asistent al lui Andrieşescu la Universitate) eu l-am întrebat 
dacă vrea să meargă �u noi şi, la răspunsul lui alirmativ, l-am propus el liind astfel repartizat 
la şantierul nostru. In ultimii ani (cred că începând din 1948, de la Zimnicea, el lucrase 
exclusiv sub conducerea lui Nestor, dar din vara lui 1950 a avut cu el un conliict la şantierul 
condus de ac�sta in nordul Moldovei; rezultatul a fost că i s-a interzis lui Mateescu să mai 
vină pe şantier, in ultimele trei săptămâni cât s-a mai lucrat acolo, lăsându-i-se nu mai putin 
măgulitoarea functie de popotar. 

Venind autocamionul de la Bucureşti, am plecat cu el spre Piatra Neamt, unde 
doream să mai iau unele note asupra materialelor culturii Cucuteni din muzeul de acolo. A 
doua sau a treia zi - tocmai când mă anam in muzeu (fusesem invitat să iau masa de prânz 
acasă la preotul Matasă) am simtit că mă străpung iar unele junghi uri în rinichiul drept; m­
am scuzat şi m- am dus ''acasă"la familia doctorului Georgescu (unde eram găzduit) pentru 
a lua papaverină şi a mă intinde. Poate că directorul muzeului am crezut că e un pretext, 
ca să nu mă duc la el; e adevărat că ne despărtisem destul de "rece" după primul an de 
săpături de la Hăbăşeşti, dar adevărul era că simteam criza venind şi trebuia să liu prudent. 

Am scăpat totuşi cu bine şi am pornit cu trenul la Cluj şi apoi la Sfântu Gheorghe, 
pentru studierea materialelor de la Ariuşd aliate in muzeele din aceste oraşe. Am călătorit 
atunci prima dată pe linia Vatra Dornei - Dva Mică - llva Mare, admirând această minunată 
cale cu adevărat turisticâ, dar prea putin cunoscută. 

La Cluj, Dicoviciu se pregătea să plece, împreună cu un grup de profesori şi de 
studenti, la Grădiştea Muncel ului şi m-a invitat şi pe mine. La Orăştie s-au unit cu noi şi câtiva 
profesori veniti de la Bucureşti - printre care şi Andrei Otetea -, grupul nostru nlnd astfel 
destul de mare. Printre cei veniti de la Cluj era şi Lucian Blaga, fală de care Daicoviciu a 
avut intotdeauna o atitudine exemplară, ca de altfel - trebuie amintit - şi fală de foştii lui 
profesori, acum colegi, Andrei Naum şi Ştefan Bezdacbi. 

Sus la Grădiştea, In timp ce Daicoviciu ell:plica şi discuta problemele puse de 
săpăturile şi de descoperirile lui, ajungând la unele dintre sanctuarele tipice - şiruri de 
tambururi de coloane - el a precizat că era vorba de sanctuare, deoarece, după descoperirea 
marelui sanctuar cu baze de coloane de andezit., se oprise şi el ia adevărata elqllicaţie a acestur 
monumente. Fără nici o intentie de polemică, ci numai nind bucuros de faptul că avusesem 
eu dreptate cu ani inainte, când nu acceptasem interpretarea arheologului german Bersu că 
ar li vorba de bazele unor hambare pentru cereale, interpretare la care aderaseră şi 
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llaicoviciu şi Nestor, l-am întrebat: "Aşadar nu mai crezi că e vorba de hambare pentru 
t:rreale?'' 

Nici naam apucat bine să termin intrebarea şi el a izbucnit,'Strigând şi tunând rurios 
impotrh·a mea şi aproape insultăndu-mă. Dacă n-ar li trebuit să mă întorc la Cluj să studiez 
n.aterialele pentru care venisem in Transilvania, aş fi plecat imediat. 

Seara, la poalele Grădiştei, liind găzduiti într-una din!re clădirile întreprinderii de 
nploatare a lemnului de la poalele Grădiştei, profesorul Otetea a încercat să mă consoleze, 
•punându-mi: "Nu trebuie să te necăjeşti, domnule Dumitrescu. Nu ştii că aşa e Daicoviciu?" 

Era de rapi a doua ieşire vehementă a lui - prima fusese în 1943, în scris, în legătură 
cu legea muzeului. Dar, vorba profesorului Otetea, dacă te-ai li supărat ori de câte ori tuna 
llaicoviciu, atunci ar li trebuit să renunti la orice relatie cu el. 

La Cluj şi la Sfântu Gheorghe am desenat, în culori, majoritatea materialelor 
reramice descoperite la Ariuşd; atunci mi-am dat seama că vasul în care Laszlo descoperise 
depozitul de obiecte metalice de podoabă din această aşezare apartine razei Cucuteni A-B 
)1 nu razei A. 

Întors la Bucureşti, mă aşteptau două mari griji: să încep pregătirea prelucrării 
hogatelor materiale din cele două campanii de săpaturi de la Hăbăşeşti şi, după aceea - aşa 
cum mi se ceruse -, să trec la redactarea unei monografii. Pe de altă parte, se impunea să mă 
Ingrijesc şi de sănătate şi am început să-mi rac analize şi examene radiologice la spitalul 
( 'olt ea, la clinica profesorului Hortolomei, căruia i-am rost recomandat în scris de profesorul 
1 'onstantinescu-Iaşi. Dar aceste examene erau destul de dilicile, deoarece la data aceea lipsea 
nu ştiu ce substanta de fabricatie germană pentru radiogralia rinichiului. După ce am reuşit 
lUI obtin liolele respective şi mi s-a făcut radiogralia, proresoru) Hortolomei s-a uitat atent 
IY ea şi mi-a spus: "Să încercăm să salvăm rinichiul, drăgută". Intrebându-1 când socoteşte 
cii trebuie să mă internez pentru operatie, mi-a răspuns că eu sunt cel care trebuie să hotărăsc 
Ycest lucru. Şi atunci, liind programat cu o comunicare la institut pe data de 19 februarie 
1951 (dacă nu mă înşel), am stabilit că mă voi interna la 20 februarie . 

. 

Pentru ca totuşi să contracareze activitatea mea, Nestor a mai propus încă două 
şantiere pentru studiul culturii Cucuteni: unul la Truşeşti, sub conducerea lui Petrescu· 
Dâmbovita, şi altul la Corlâteni, sub conducerea sa. 

Dâmbovita a lucrat zece ani la Truşeşti, pentru dezvelirea aşezării - dar nu trebuie 
uitat că n-a avut nici fonduri din plin cum am avut eu la Hăbăşeşti, nici un colectiv aşa de 
numeros. Nu e totuşi mai putin adevărat că, aşa cum voi arăta mai jos, eu am redactat şi 
predat monografia Hăbăşeşti in mai putin de doi ani, dar el n-a terminat-o in că la data când 
scriu aceste pagini. 

Cât despre Corlăteni, în afară de un raport preliminar, nu s-a publicat nimic, iar 
să păturile n-au rost Incheia te, deşi statiunea e deosebit de importantă şi lucrările vor trebui 
cândva reluate acolo. 

Încheind această paranteză şi revenind la spitalul Coltea, după ce am rost supus la alte 
probe groaznice (cistoscopie, etc), al căror rezultat 1-a multumit pe doctorul Constantinescu, 
ajutorul profesorului Hortolomei (probe care mie mi-au provocat o criză ce a tinut trei zile 
şi două nopti, cu temperatură de 40 gr.C), spre sfârşitul lunii martie am rost dus pe masa de 
operatie. Când eu credeam că operatia se apropie de sfârşit, profesorul Hortolomei a început 
un dialog cu mine, întrebându-mă de vârstă şi de meserie, pentru ca la urmă să-mi spună: 
"Rinichiul ista al matale numai belele o să-ti dee!" Bineinteles, nu aveam calitatea să-I 
contrazic, dar l-am întrebat: ''Bine, dar ca arheolog trebuie să cutreier pe coclauri. Mi­
ajunge un singur rinichi?" "N-avea mata nici o grijă. Am un pacient pe care l-am operat 
acum 30 de ani, un oliter, şi acum călăreşte mereu cu un singur rinichi". 

''Nu-mi mai trebuie mie 30 de ani, i-am spus. Ce să cu rac atătia?" ''Nu vorbi prostii!" 
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• a exclamat profesorul Hortolomei. Şi câtă dreptate a avut! Căci iată, au trecut 21 de ani 
de atunci şi mi se pare că n-ar li chiar plăcut să mai trăiesc numai câtiva ani ... 

Acum, in 1981, când recitesc aceste însemnări, s-au implinit chiar 30 de ani de la 
operatie şi, fireşte, mi se pare că ar li bine să mai trăiesc cât mai mult. 

Iar astăzi, spre sfârşitul lui 1989, când revăd manuscrisul pentru tipar, au trecut 
aproape 40 de ani! 

Revenind la operatie, i-am spus profesorului Hortolomei că sunt de acord să facă cum 
crede, căci de aceea am venit la el şi in felul acesta, operatia s-a continuat şi s-a terminat . 

• 

Voi mai spune totuşi câteva cuvinte şi despre alte probleme care n-au vreo legătură 
cu arheologia. Cine se operează astăzi, in deceniul al optulea, la oricare dintre spitalele mari 
din Bucureşti, nu-şi poate inchipui in ce conditii se lucra in 1951, chiar la Spitalul Coltea. 
"Sala de operatie" era o încăpere de trecere, prin care chiar in timp ce chirurgul umblă in 
măruntaiele pacientului • treceau in dreapta şi in stănga alti medici. Când am fost adus pe 
patul-targă din rezerva in care eram internat, in sala de operatie • unde se mai ana încă o 
bolnavă la care un chirurg cosea de zor tăietura ... 

După ce mi-a venit mie rândul şi avusesem deje cu profesorul Hortolomei dialogul 
amintit mai sus, am simtit că mă sufoc şi i-am spus aceasta profesorului. Nu aveam însă la 
îndemână o ''mască de oxigen" şi spre norocul meu tocmai a trecut prin sală doctorul 
Setlacek (la vremea aceea tănăr asistent, astăzi profesor şi chirurg de renume), căruia 
profesorul Hortolomei i-a spus: ''Setlacek, adu repede masca de oxigen", ceea ce a făcut şi, 
dupa c�teva minute, am inceput să inspir cu nesat oxigenul care-mi lipsea! 

Intr-o dimineată, in timp ce eram în spital, am citit în ''Scânteia" că s-au distribuit 
Premiile de Stat pe anul 1950. Printre acestea, unele fuseseră atribuite conducerii câtorva 
dintre şantierele arheologice: Muntii Orăştiei, Hăbăşeşti şi alte două; unul se pare că era 
Garvăn-Dinogetia, dar pe al patrulea nu mi-I mai amintesc. Abia terminasem de citit 
informatia, când a venit în vizită, să-mi aducă vestea cea bună, profesorul Emil Condurachi, 
dar a rămas putin dezamăgit că o anasem mai inainte. Gestul m-a mişcat, mai ales că nici 
unul dintre ceilalti prieteni şi colegi nu se gândise să-I facă. 

Obtinerea banilor a fost însă o adevărată Odisee .•. contabilă; şantierul fiind în 
Moldova, cei 50.000 lei ai premiului i-au fost predati profesorului Jean Livescu, pe atunci 
rectorul Universitătii din laşi, şi abia peste două-trei săptămâni mi s-au trimis 30.000 lei. 
restul revenindu-i lui Petrescu-Dâmbovita, în calitate de adjunct al responsabilului. 

Din păcate, in luna iunie, chiar când trebuia să plecăm pe şantier, am făcut un nou 
subicter şi am mai rămas aproape o lună in Bucureşti; Hortansa a plecat la Traian cu 
Corneliu Mateescu şi cu o droaie de studenti, să înceapă săpăturile. Inainte de plecarea 
colectivului, l-am rugat pe Mateescu să vină la mine să-i indic şi lui planul de lucru stabilit 
cu Hortansa: câteva şanturi paralele, la doi metri unul de altul, perpendiculare pe râpa de 
la Fântănile Doamnei. 

Trasând şanturile, Mateescu a aplicat ad litteram această indicati• aşa încât tranşeele 
noastre · în loc să fie perfect orientate nord-sud- au avut o mică deviatie, care putea li evitată. 

În sfârşit, am sosit şi eu pe şantier, unde - spre deosebire de toate celelalte campanii 
• mă odihneam şi dimineata şi după amiază câte o oră-două. Colectivul nostru era foarte 
numeros: in afară de noi trei (Hortansa, eu şi Mateescu), se ana Constantin Matasâ şi 
studentii I.T.Dragomir, Achim Popescu, Dinu Marin (actualul şef de lucrări la Universitatea 
din laşi, pe care pe atunci il chema Rădulescu), Radu Florescu (fiul lui Grigore Florescu), 
Al. Păunescu (astăzi cercetător principal la sectorul paleolitic al institutului) şi altii, ale căror 
nume nu mi le mai amintesc şi, bineinteles pretiosul nostru colaborator Simion Barta. Dintre 
toti aceştia, I.T.Dragomir ne-a rămas un statornic colaborator la şantierul Traian până în 
1958, colaborând cu noi chiar după ce fusese numit mai întăi muzeograf principal şi apoi 
director al Muzeului de Istorie din Galati, unde a realizat lucrări frumoase. Pe lângă 
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r .o•rN•nizarea muzeului, a publicat câteva importante volume din anuarul Danubius şi a 
lnlrrprlns o serie de săpături in aşezări le preistorice din judet. Pe de altă parte, a organizat 
ti < ·"" memorială Costache Negri. în conacul acestuia de la fosta lui proprietate. în ultimii 
•ni )1·• trecut şi examenul de doctorat, din comisia examinatoare eu neputănd face parte; 
n•nu·nul trebuia să se tină la laşi în cursul iernii şi eu nu mă pot deplasa pe ger din cauza 
' rlur două infarcturi din iarna şi primăvara lui 1976. Pentru desene, in colectivul nostru era 
ti dumnişoara Rodica Bălan de la laşi, căreia Mateescu îi scotea sufletul. 

Omul acesta învătase foarte bine toate chi!ibuşurile tehnice cât lucrase cu Nestor, dar 
1• •plica mecanic, fără să se gândească la ce foloseşte fiecare operatie şi de ce, când şi în ce 
Iri trebuie făcute măsurătorile etc. Aşa de exemplu, ştie toată lumea că resturile de chirpici 
•r. ule locuintelor nu pot da decât imaginea generală a dărâmăturilor (sau a platformelor, 
nind este cazul), neavând vreo importantă esentială forma exactă a fiecărei bucăti de chirpici 
provenite de la pereti, ele liind sfărâmături întămplătoare; este suficient să-li notezi acest 
lucru in carnet şi să le desenezi în plan cât se poate mai precis, fără a li nevoie să le măsori 
\'U milimetru!. Ei bine, Mateescu cerea domnişoarei Bălan să ia câte 4-5 măsurători cu firul 
l'U plumb şi cu metrul pentru fiecare bucătică de chirpici şi numai după aceea îi dădea voie să 
u deseneze pe hârtie milimetrică, aşa încât biata fată disperase şi voia să-şi ia lumea In cap. 

În privinta malurilor tranşeelor săpate de noi, toată lumea ştie că ele trebuie să fie 
ptrfect verticale, pentru a se putea observa cu toată precizia atât profilul cât şi succesiunea 
straturi lor şi diferite alte detalii. Dar el mergea până acolo încât, atunci când muchea de sus 
• unui şant se rupea uşor şi se surpa, fie din neatentia unui lucrător, fie din acuza apelor 
ploilor, "îndrepta" malul lipindu-1 cu .•. bălegar! 

Dacă doreşte cineva detalii asupra acestor operatii, i le poate da lulian Antonescu, 
••lăzi director în Consiliul Culturii şi F..ducatiei Socialiste, care a lucrat la Traian în timp 
•·• era student, începând din 1952. 

Tot în legătură cu unele aspecte ale lucrului pe şantier, amintesc că, cu Mateescu, 
după ce se degajau, se curăteau cu şpaclul şi se desenau diferitele grămezi de chirpici, nu 
socoteu necesar să mai adâncească putin terenul înconjurător, temându-se să nu intre în alt 
nlvrl. Asemenea grămezi de chirpici ars se aflau însă numai la colturile locuintelor fără 
platformă (foarte adesea sub ele afiându-se un chiup mare, situat initial într-un colt al 
locuintei), deoarece la colturi se prăbuşiseră dărămăturile a doi peleli şi deci era firesc ca 
11rămezile de chirpic să lie mai înalte acolo decât în restul zonei cu dărâmături. Am cerut deci 
să se mai sape 5-10 cm în preajma acestora, şi îndată au apărut şi celelalte resturi de chirpic 
•1• peretilor aceloraşi locuinte, în felul acesta precizându-se forma şi dimensiunile liecăreia. 

Pentru a nu mai reveni asupra lui Mateescu, mai amintesc că în iulie 1952, după ce 
•m părăsit şantierul (pânâ în iunie 1955) a început să-i facă tot felul de greutăti Hortansei, 
nevoind să tină întotdeauna seama de indicatiile ei, deşi ea era responsabila colectivuluî. lar 
in toamna, când Hortansa i-a propus ca liecare dintre ei să redacteze o parte din raportul 
de activitate, el a insistat să întocmească singur tot raportul. Desigur, Hortansa a refuzat şi, 
constatând că Mateescu o tot a mână cu predarea părtîi sale de raport, a redactat ea intregul 
raport, predându-1 directi unii (între timp, de altfel, după plecarea mea de la şantier, i s-au 
luat atributiile de director adjunct la muzeu, rămânând şef de seCtor, în Jocul ei liind numit 
Dorin, care a functional în acest post până în toamna lui 1970). Când Mateescu a aflat că 
Hortansa a redactat raportul, a venit grăbit la ea să-i predea partea sa din raport, dar -,cu 
drept cuvânt - Hortansa a refuzat, arătăndu-i că este prea târziu. 

Din cauza acestei comportări, când am revenit în 1955 şi am anat tot ce se petrecuse, 
am refuzat să-i mai dau "bună ziua" acestui om, fără să am vreo explicatie cu el, inutilă după 
părerea mea. 

Recunosc totuşi că el a fost initiatorul colaborării arheologilor cu colegii de alte 
specialită!i, pentru identificarea diferitelor oase de animale şi moluşte descoperite în 
complexele arheologice, colaborare de care astăzi nici un arheolog nu ar trebui să se 
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lipsească. Pentru Hăbăşeşti, de exemplu, el m-a pus în legătură cu profesorul V.Ghetie, o 
somitate in domeniul zoologiei, acesta identilicând cu amabilitate speciile tuturor animalelor 
ale căror oase le descoperisem. 

Unul dintre aspectele hilare (dar şi dureroase în acelaşi timp) ale "activitătii" noastre 
era, atunci, pe de o parte acela al aprovizionării cu lemne pentru bucătărie, cu pâine şi alte 
alimente şi, pe de altă parte, distribuirea unor ratii de alimente (făină, ulei, zahăr etc.) 
lucrătorilor. 

Pâinea noastră o aduceau doi studenti cu o ... roabă, la fiecare două zile, de la ferma 
de stat vecină, care acceptase să ne facă acest serviciu de mare însemnătate. După lemne se 
mergea uneori până la Roznov, şi aşa mai departe. 

Dar distribuirea alimentelor cuvenite lucrătorilor se făcea în seara zilelor plătilor 
săptămânale, la lumina lămpilor cu petrol: de o parte, o masă cu cântarul, la care fiecare 
lucrător, după ce semna ştatul şi işi lua banii, se oprea pentru a i se cântări de către doi 
studenti alimentele în functie de numărul zilelor lucrate; la altă masă, Mateescu încasa costul 
alimentelor. O adevărată spiterie, care tinea câte 2-3 ceasuri. Bine că în anii următori s-a 
renuntat la acest sistem, care te făcea să te întrebi dacă nu trebuie să te laşi de arheologie! 

Adâncimea stratului de cultură de la Traian • Dealul Fântănilor ca şi întinderea 
aşezării (pe putin 6-7 hectare) ar li impus însă campanii de lucru mult mai ample, cu lucrători 
mai multi şi, evident, cu fonduri tot atăt de importante ca în 1950 la Hăbăşeşti. 

Abia atunci era definitivat planul, demontăndu-se resturile locuinte lor şi adâncindu­
se tranşeele şi suprafetele săpate în anul precedent, pentru a se vedea dacă sub stratul de 
locui re datănd din faza Cucuteni A-B nu există cumva şi un strat din faza A sau unul cu resturi 
precucuteniene, preconizat de mine. 

Acest lucru nu mai era posibil atunci şi, de aceea, deşi se degajaseră resturile câtorva 
locuinte şi se făcuseră observatii importante . era vădit că lucrările vor mai trebui continua te 
câtiva ani, dacă doream să degajăm măcar o bună parte din aşezare. Locuintele încă 
incomplet cercetate au fost acoperite din nou (de altfel terenurile, încă proprietatea 
particulară a tăranilor din sat, trebuiau nivelate spre a putea li cultivate din nou toamna şi 
primăvara) şi apoi din nou curătate şi degajate complet, în vara următoare, pe baza 
materialelor descoperite. 

După incheierea activitătii de teren a anului 1951 şi întoarcerea la Bucureşti, am anat 
o ştire care m-a năucit. În timpul verii, C. Matasă, colindând împrejurimile satului Traian, 
descoperise unele cioburi cu ornamente incizate şi excizate, în punctul Dealul Viei, de la 
extremitatea de sud a terenurilor satului Traian, fără să ne spună nimic; iar după plecarea 
noastră a făcut săpături în aşezarea de acolo folosind delegatia avută in calitate de membru 
al colectivului nostru, pe care nu ne-o restituise la încetarea lucrului. A făcut deci o săpătură 
ilegală şi, în acelaşi timp, un act neleal fată de noi, care îl primiserăm cu dragoste la Traian, 
chiar după neplacutele experiente de la Hăbăşeşti. Pe de altă parte, el a şi stricat mijlocul 
aşezării: ca de obicei, n-a desenat resturile locuintelor descoperite acolo, n-a făcut nici un 
plan şi de aceea - tocmai în centrul aşezării , săpată de noi intens, ulterior, între 1956-1961 
• pe plan se ana numai •.. un imens gol, unde n-am mai putut indica cu precizie locuintele. 

Am raportat totul conducerii institutului, dar el nu a avut nici o neplacere; vara aceea 
a fost însă ultima în cursul căreia, la Traian sau în altă parte, am lucrat cu el. Acum o Jună, 
la moartea lui, am publicat totuşi un necrolog în revista SCIV • câteva pagini destul de 
elogioase. Nu pentru a respecta dictonul "de mortuis nihil nisi bene" pe care nu-l cred 
îndreptătit când este vorba de cineva care a avut o activitate publică, ci pentru că ceea ce a 
realizat el pretuieşte mult mai mult decât greşelile sale. Trebuie spus fără rezervă că s-ar li 
putut ca astăzi să nu lie la Piatra un muzeu arheologic aşa de frumos, ba chiar poate că însăşi 
cercetarea culturii Cucuteni in regiunea dintre Carpati şi Siret ar li astăzi mult in urmă, dacă 
in oraşul de la poalele muntelui Pietricica n-ar li existat un pasionat admirator al trecutului 
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"'"Iru îndepărtat şi un inimos cercetător • chiar dacă amator • al preistoriei Moldovei. 
Încă din toamna 1950-1951, Institutul de Istorie ob!inuse parterul clădirii din str,. 

\llhail Eminescu, coli cu str. Polonă, unde ulterior a functionat Editura Academiei iar astăzi 
r.te, dacă nu mă înşel, alt institut (după ce fusese acolo şi Institutul de Matematică, mi se 
parei. Aici ni s-a dat posibilitatea să lucrăm la întregirea şi studierea materialelor recoltate 
In campaniile anilor precedenli şi la redactarea lucrărilor monogralice. Pentru redactarea 
mnnograliei H�băşeşti, am solicitat jumătate din încăperile parterului: un birou, două 
ran•ere pentru întinderea şi sistematizarea materialelor şi alta pentru laboratorul de 
Intregire. Imediat, Nestor (încă director al muzeului) s-a opus categoric, sustinănd că o 
rameră îmi este sulicient · ceea ce practic insemna că nu pot face nimic. Roller m-a ajutat, 
lntelegând situatia, mai ales căi-am făgăduit că până la inceputul campaniei de săpături din 
1952 voi termina redactarea monograliei; mi-a atribuit toate încăperile cerute şi, ca 
ajutoare, pe Simion Barta şi o ingrijitoare, transformali de mine în restauratori. Celelalte 
lncăperi ale apartamentului de la parter i-au fost atribuite lui D.Berciu, care lucra atunci 
ru S.Morintz şi mi se pare şi cu Eugen Comşa. 

În toată vara aceea şi in următorul an universitar (din octombrie 1951 până în aprilie 
1 '152, când am fost "evacuati" pentru alte nevoi ale Academiei), am lucrat acolo de diminea!ă 
poină seara, cu o destul de scurtă întrerupere la prânz, sarcina pe care mi-o luasem liind 
rupleşitoare. Am mai primit însă ca ajutor şi pe vechiul colaborator al muzeului • Dionisie 
l'rcurariu . atunci in vârstă de peste 70 de ani! • şi care, aşa cum spusesem noi peste un sfert 
de secol inainte, în "imnul" nostru arheologic, făcea '' desene cu hectarul", lucrând in necare 
ri câte 4 ceasuri, o zi dimineata şi alta după amiază. 

Când am fost "evacua!i" şi ne-am întors în localul din curtea muzeului, principalul 
fusese însă terminat: în afară de concluzii, redactasem toate capitolele, alcătuisem personal 
toate planşele ce desenele lui Pecurariu şi cu fotograliile lui Gică Dumitru, care atunci şi-a 
inceput colaborarea la muzeu şi la institut, aşa încât materialele se puteau strânge şi eu 
puteam redacta ultimele zeci de pagini, în micul birou al Hortansei din clădirea mică din 
rurtea Muzeului (astăzi a doua încăpere a laboratorului fotogralic). 

În acelaşi timp, Hortansa a redactat capitolele sale despre unele unelte de produc!ie 
dr la Hăbăşeşti, Petrescu-Dâmbovita pe acela desp�e şanturile de apărare şi Gostar un 
"apendice" despre unele săpături făcute în regiunea din preajma Hăbăşeştilor (Fedeleşeni, 
••t•· . 1. La începutul lui iulie, in ajunul plecării pe şantier, i-am predat lui Eugen Stănescu, 
directorul de atunci al Editurii Academiei, textul şi ilustratia completă a monograliei despre 
l lăhăşeşli, redactat nu numai în timpul programului, ci şi iri cursul după amiezelor. 

După cum se ştie, volumul a apărut in condi!ii destul de bune in 1954, in lipsa mea (cu 
··weptia rotograliilor, aproape intotdeauna deliciente în publicatiile noastre arheologice), 
fără indicarea autorilor pe copertă şi cu o notă pe ultima pagină, indicându·se numele 
autorilor diferitelor capitole, numele meu liind inlocuit cu pseudonimul D. Vlad. În total eu 
am redactat 500 de pagini de manuscris din acest volum, Hortansa peste 50, iar Petrescu· 
IJâmboviţa şi liostar câte jumătate din restul până la 600 de pagini. 

A doua zi după reînceperea activitătii mele în 1955, am plecat din nou la Traian. 
Nu-mi mai amintesc bine care dintre studentii anilor precedenti au mai venit; printre 

noi erau Silvia Iacob, lulian Antonescu şi liica noastră Carmen (ultimii doi liind colegi la 
facultate, acum trecuti în anul doi la Istorie), lulian locuia cu părinlii şi mătuşile lui (surorile 
tatălui) la Piatra Neamt şi se ducea acasă în liecare sămbătă după amiază. Rar am văzut un 
tânăr care să-şi iubească mai mult părintii şi să se simtă mai mult legat de ei. Şi, mai târziu, 
multi ani după ce a terminat llniversitatea şi devenise cea mai distinsă personalitate 
culturală din regiunea Bacău, respecta toate dorintele părinţilor şi în special ale mamei sale, 
un ade,·ărat "dictator". 

Am continuat deci lucrul la şantierul de pe Dealul Fântânilor, având în primul rând 
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ca obiectiv terminarea săpăturilor în portiunea de teren cercetată în anul precedent şi 
dezvelind o altă serie de locuinte. În zonele unde se anau resturile locuintelor din raza 
Cucuteni A-8 s-a început adâncirea şanturilor şi, spre surprinderea. mea, s-a repetat o 
situatie întâlnită în vara anului 1951; aproape imediat sub nivelul chirpiciului locuintelor 
cucuteniene au rost descoperite cioburi aparţinând culturii ceramice lin iare cu note muzicale. 
Pe de altă parte, fragmentele cu decor adânc incizat şi imprimat - specific ultimei faze a 
culturii Precucuteni - se anau de obicei la o adâncime mai mare (în aceşti doi primi ani ai 
reluării săpăturilor de pe Dealul Fântânilor nu se descoperise încă nici un complex 
precucutenian în pozitie stratigrafică clară). Am crezut că ceramica liniară ar putea fi 
considerată posterioară celei precucuteniene. Impresia aceasta îmi fusese întărită în cursul 
iernii, când colegul Vulpe ne arătase unele materiale de la Bîrlăleşti, intre care se ana şi o 
statuetâ cucuteniană tipică pentru faza A, decorată cu linii adânc incizate, în unghiuri 
concentrice pe şolduri şi pe coapse, pe aceste linii şi la vârfurile unghiurilor anându-se 
impresiuni identice cu aşa- numitele ''note muzicale" de pe ceramica liniară. De aceea, până 
in 1957, când s-a putut preciza stratigrafia, în chip foarte clar, că nivelul liniar se ană sub 
acela precucutenian, eu am sustinut (greşit) că precucutenianul ar fi mai vechi decât liniarul, 
scriind aceasta şi într-un studiu despre Hăbăşeşti, trimis în 1956 la Praga şi apărut în 1958 
in revista cehoslovacă "'Pamaty Archeologicke?"'. 

în cele mai multe duminici făceam câte o excursie cu tot colectivul în împrejurimi, 
fie spre Bicaz (unde nu se începuseră încă marile lucrări pentru hidrocentrală), fie mai 
aproape. La 20 iulie • ziua Hortansei • ne-am dus cu totii la Mănăstirea Bistrita, unde am 
petrecut câteva ceasuri în grădina din spatele mănăstirii, întorcându-ne la Traian inainte de 
masa de seară. 

O dată cu intoarcerea acasă in seara acelei zile, am fost nevoit, din motive ce nu aveau 
legătură cu arheologia, să întrerup activitatea arheologică până la inceputul lunii iunie 1955 

Între 1952-1955, comuniştii m-au purtat prin mai toate închisorile lor, inclusiv la 
Canal. 

Pe data de 15 iunie am fost reangajat colaborator la muzeu, Dorin care · aşa cum am 
mai spus • fusese numit de la 1 august 1952 director adjunct, luat parte, în această calitate, 
la şedintele Sectiei istorice de la Academie • mi-a povestit că fiecare din cei prezenti • 

profesorul Constantinescu-Iaşi, Mihail Roller, Emil Condurachi, Gh. Ştefan etc. · s-au grăbit 
să sustină că este necesar să fiu reangajat şi să reîncep lucrul. Probabil că, dacă aş fi avut 
norocul să mă întorc acasă cu două-trei luni mai devreme, aş fi fost ales şi eu membru 
corespondent al Academiei · o dată cu alegerea lui Daicoviciu şi Oteteaca membri plini (până 
atunci fuseseră tinuti de o parte, se pare din cauza opozitiei lui Roller) şi a lui Nestor ca 
membru corespondent. 

Foarte curând, profesorul Condurachi m-a invitat să fac o vizită la şantierul Histria 
• condus de el din 1949, cănd se reluaseră săpăturile • şi unde nu mai fusesem dinainte de 
război. Lucra acolo un colectiv foarte numeros • Carmen făcănd in anu� acela practică pe 
şantier, ca studentă intrată in ultimul an la Istorie; totodată se săpa şi la Tariverdie. Aici lucra 
atunci dl. Berciu - făcea şi el parte din colectivul Histria - Condurachi regretând ca nu mă 
întorsesem mai devreme acasă, c.bci m-ar fi rugat pe mine să lucrez la Tariverdie. Cred că 
aş fi săpat acolo mai temeinic şi până a�um aş fi publicat un raport sau un studiu mai detaliat 
şi mai complet. Dar poate a fost mai bine aşa. 

Am plecat destul de curând la şantierul de la Traian • dar de data aceasta fondurile 
erau mult mai mici şi colectivul mult mai putin numeros. în afară de Hortansa şi de mine 
· şi bineinteles de Simion Barta · mai erau numai vreo trei studenti · I.T. Dragomir, Silvia 
Iacob de la Iaşi, eleva distinsă a lui Petrescu-Dimbovita şi fată frumoasă, pe deasupra, 
cisătorită mai târziu cu Dan Theodor, tot la Iaşi şi lulian Antonescu, venind mai sporadic. 
Tot atunci · sau în anii următori · a  mai venit şi V. Bârlădeanu, coleg cu Iulian i;i cu Carmen 
(acum, cănd scriu este unul dintre vicepreşedintii Consiliului Judetean Neamt, care lnsă a 
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renuntat la arheologie) şi poate şi alti studenti, dar nu mi-i mai amintesc. 
Anul acela a rost însă roarte putin spornic din punct de vedere arheologic; ploua de 

câte şapte - opt ori pe zi şi, în ar ară de întreruperea continuă a lucrului, nu puteam săpa ca 
lumea nici din pricina băltilor ce se zvântau roarte greu. Şi acum îmi amintesc cum alergam 
aproape la fiecare ceas să ne adăpostim într-o necăjită de baracă, răcută pe şantier din 
materiale de ocazie, înghesuindu-ne împreună cu câtiva dintre lucrători, câti încăpeau, deşi 
printre zăbrelele de lemn ale rerestrei şi ale uşii pătrundea ploaia. 

"Sediul" colectivului nostru se schimbase; rusese strămutat în casa lui Custură, iar 
A neta, sotia lui, ne gătea. Noi- Hortansa şi cu mine - locuiam la o ''mătuşă", peste drum de 
sediul colectivului - unde stătuse în 1951 -1952, Mateescu - spre a li cât mai aproape de şantier 
şi a înota cât mai putin în rormidabilele noroaie ale satului, deşi ele nu se puteau compara 
cu cele de la Hăbăşeşti ... 

Poate şi pentru raptul că ulita continua şoseaua ce venea de la Zăneşti şi de aceea era 
pietruită. Dar pe alte ulite ' inclusiv pe una paralelă, pe care vom locui in ultimii doi ani ai 
săpăturilor noastre de la Traian - noroiul era suveran. 

Terminând rondurile alocate, după o lună sau chiar mai putin, ne-am intors la 
Bucureşti iar eu am pornit la Cârna, să continui (şi să.termin, cum credeam) săpiturile la 
necropola cercetată în 1942. Am cerut un ajutor (fireşte, pe lângă Simion Harta) şi Radu 
Vulpe mi-a cedat pe unul dintre colaboratorii săi, Gheorghe Bichir, care tocmai termlnase 
racultatea, li ind angajat la muzeul nostru cu munca in acord. Am revăzut cu emotie locurile 
de care mă legau amintirile plăcutelor pelegrinări din 1942-1944, dar de data aceasta rără 
Plopşor care se strămutase la Bucureşti; angajat şi el ia muzeu, lucra pe alte meleaguri. Am 
găsit însă mai uşor o casă destul de arătoasă, cu patru camere mari dintre care pe două 
le-am ocupat eu şi Bichir, Simion stând prin preajmă, la altă gazdă. E adevărat că gazda 
noastră nu prea ştia să gătească, dar noi ne învătasem de mult să Iie multumim cu ce se poate; 
noroc că reuşeam să procurăm lapte, ouă şi păsări. Pentru şantier izbutisem săangajăm mai 
uşor o barcă şi nu ne-am mai necăjit, ca în 1942. 

După cum constatasem încă de atunci, limitele de est şi de vest ale necropolei ruseseră 
atinse prin săpăturile din 1942; marginea dinspre nord o formau lacul şi plaja lui, numai 
limita dinspre sud dovedindu-se a li mult mai îndepărtată. Prin şanturi paralele, orientale 
est-vest- (între care lăsam initial un dâmb-prolil de 30 cm lătime) - am mai descoperit In anul 
acela peste 80 de morminte, depăşind astfel - împreună cu cele 26 din 1942 - cifra de o sută. 
A rost cu sigurantă una dintre cele mai pasionante campanii din toată activitatea mea de 
teren, în fiecare zi apărând noi morminte, unele deosebit de bogate, altele duble şi chiar 
triple. Tot atunci am mai descoperit încă 6 statuete - dintre care 2 (cele mal mari) fuseseră 
aşezate orizontal pe umerii unei singure urne, sub stracbina-capac. De altfel, chiar In prima 
zi de săpături din 1955 am descoperit un mormânt cu statuetă - mormântul nr.27 - şi, până 
să-I degajăm bine şi să-I curătă , începuse să coboare soarele spre aslintiL Bichlr, care trebuia 
să deseneze mormintul in situ (aşa cum va race apoi cu toate celelalte in 1955 şi In 1956), lucra 
însă roarte încet, învârtind creionul între degete de nu ştiu câte ori până să tragă o linie; in 
relul acesta riscam să nu lie terminat desenul înainte de plecare. Atunci am luat eu planşeta, 
am răcut repede măsurătorile de rigoare şi am schitat totul pe hârtie-spre a se putea demonta 
mormântul şi a împacheta statueta şi celelalte vase - terminind înainte de a se insera, căci 
nu puteam lăsa peste noapte acolo, toate vasele şi statueta. O experientA neplăcută din 1942 
- când un trecător ce avea drumul pe acolo intr-o noapte, lovise cu bâta şi sp,ărsese o urni 
şi vasele adiacente, acoperite totuşi de noi, la plecare, cu pământ, dorind să le putem curăta 
bine şi să le desenăm a doua zi, inainte de a demonta mormintul - ne dovedise cât de riscant 
ar li să lasăm in situ descoperirile noastre. 

Zi de zi, pe arşita lui august, de care lnsă nu ne plângeam - pe soare se pt•tea lucra, 
oricât ar n fost de cald, dar pe ploaie trebuia să întrerupi lucrul - trasam alte şanturl şi 
descopeream alte morminte. 
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Multe dintre urne şi mai toale vasele mici - căni cu câte o toartă supraînăltată - erau 
frumos decora te, dar decorul strachinilor -capace mi s-a părul cea mai desăvârsită realizare 
a acestei ceramici, despre care profesorul 1. Kostrzewscki de la Poznan - mort acum doi ani, 
in vârstă de 84 de ani - mi-a scris - când a primit monografia mea - că este cea mai frumoasă 
ceramică preistorică din Europa. Eu însă tol cred că ceramica pictată cucuteniană este cea 
mai frumoasă. Nu e mai putin adevărat că simetria desfăşurării motivelor decorului 
ceramicii de la Cârna este exceptională, armonia acestei desfăşurări tiind perfectă. E lesne 
deci de inteles cu ce emotie curătam noi înşine, cu şpaclurile, complexul de vase al fiecărui 
mormânt - după ce acesta fusese semnalat prin aparitia primelor fragmente ale capacului 
sau al altor vase - şi cât de bucuroşi eram când vasele erau intregi sau aproape intregi, dar 
mai ales când în mormânt se mai ana şi câte o statuetă. În aceste conditii, ziua de lucru trecea 
destul de repede - în orice caz era foarte spornică - noi intorcându-ne in sat, pe cât de obositi 
pe atât de multumiti, străbătând iar cu barca apele mai intotdeauna liniştite ale Băltii Cârna. 
In schimb, acasă, de cum se lăsa inserarea, trebuie să inchidem toate ferestrele, de teama 
rolurilor uriaşe de tântari ce bâzâiau zgomotos în curte, aşteptând prilejul oferit de o cât de 
mică dâră de lumină, strecurată prin ferestra sau prin uşa întredeschisă, pentru a ne onora 
cu neplăcutele lor înjepături. 

Aşa cum am spus, apele Băltii Cârna Mari erau mai întotdeauna liniştite; dar atunci 
când se isca vreo furtună nu puteai îndrăzni să treci lacul cu barca. Intr-o seară s-a stârni! 
chiar o furtună puternică, insotită toată noaptea de o ploaie "cu galeata" şi de un vânt ca 
de iarnă. A doua zi dimineata, valurile apei impiedicau încă oamenii să se avânte pe lac; şi 
noi, după ce străbătusem cu barcă o sută de metri, a trebuit să facem calea întoarsă. Abia 
atunci am anat ce nenorocire se întâmplase in timpul noptii. Toată vara pe Grindul Tomii 
se anau la păscut cele câteva sute de oi ale locuitorilor satului, sub paza unor ciobani mai mult 
copii; aceştia îşi făcuseră o colibă de adăpost pentru noapte (chiar lângă Movila Tomii, 
sondată de noi in 1942), lăsând paza oilor in seama câinilor. Când a inceput furtuna, 
ciobăraşii s-au cuibări! in colibă, dar oile, ingrămădite una într-alta, au fost împinse toate, 
ca o masă compactă, de vântul cumplit şi, incet - incet, au ajuns la apă. Sigur că cele ce au 
dat de apă vor li vrut să se oprească, dar presiunea sutelor de animale mânate din spate de 
puterea v�ntului le·a silit să intre in apă şi aşa, până dimineata, foarte multe se înecaseră. 
Fireşte, de vină era nechibzuinta ciobanilor, dar de unde să ştie nişte băietani de 15-Ui ani 
ce se putea întâmpla în timp ce ei stăteau tremurând in colibă, sub şubele lor? 

Multe ziledupă aceea încă mai pluteau pe lac oi moarte, până ce au fost strânse toate, 
pentru a li se lua cel putin pieile, deşi - din mal - iunie, când fuseseră tunse - lâna nu prea 
crescuse mare. 

Încă de la revenirea la Bucureşti după lunga mea lipsă de trei ani, despre cum am 
amintit, am găsit-o la muzeu pe doamna Vulpe, care lşi pierduse şi ea, in 1945, catedra de 
la Şcoala de Belle Arte din Iaşi, cum şi-o pierduse şi Radu pe a lui de la Universitate. Ecaterina 
Vulpe era acum şef de sector la muzeu, iar Radu şef al sectiei greco-romane ("sclavagiste", 
cum i s-a spus până mai ieri). Împrejurările prin care trecusem m-au determinat să trec peste 
"micile mofturi" care uneori creaseră intre noi o oarecare răcealâ şi să Incerc o apropiere 
prietenească. Am rost deci de câteva ori la el acasă, discutind despre una-alta şi jucând şi 
câteva partide de pinacle, In timpul cărora, bineinteles, tot discutiile ne luau mai mult timp. 
Împreună cu Radu şi cu un prieten şi rost coleg al lui, Petrlcă Panalot, ne duceam o dată pe 
săptămână la alt fost coleg al lor, comandorollon Păunesco, care avea de multi ani picioarele 
paralizate şi îşi petrecea aproape tot timpul pe un scaun cu rotile; devenise un pasionat al 
lecturilor de istorie şi citea multe cărti de Istorie, adunând şi o foarte frumoasă bibliotecă 
de care era mândru. Stăteam până spre miezul nopţii, discutând de toate şi jucând pinacle; 
prietenul nostru putând uita in felul acesta de necazul lui de care nu-l putuse vindeca nici 
unul din tratamentele urmate, inclusiv acupunctura. Uneori mă mai abăteam pe la Păunescu 
şi în altă zi a săptămânii, atunci când eram obosit şi nu mai puteam lucra. Din păcate, după 
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n• prin 195ll, spre �urprinderea tuturor. a inceput din nou să meargă ajutându�se de un 
hastun . a racut chiar şi unele plimbări În oraş, pe la anticariat şi pe la prieteni ·, in 1957 a 
a\·ut două inrarcturi şi în toamnă s·a prăpădil. 

Pe la începutul lui decembrie am fost chemat la telefon de la Preşedentia Consiliului 
de Miniştri să dau reia! ii în legătură cu numele autorilor volumului monografie Hăbăşeşti; 
neştiind pentru ce mi se cereau aceste informa!îi, n-am dat prea multe detalii, dar am regretat 
mai târziu; într�adevăr, peste vreo două-trei săptămâni a apărut in ziare lista celor cărora 
li se decernase Premiul de Stat pentru lucrările apărute in 1954 - printre aceştia fiind şi eu 
împreună cu cei trei colaboratori ai mei - pentru monografia Hăbăşeşti. La solemnitatea 
distribuirii premiilor, in plicul meu erau mai putin de 13.000 lei - din cei 40.000, cât era 
premiul (eu scrisesem 500 din cele 600 de pagini ale volumului), iar ceilalti colaboratori au 
primit câte aproximativ 9.000 lei fiecare (deşi loii la un loc �riseseră numai 100 de pagini). 
Oricum, am fost foarte multumiti atât pentru distinctie şi pentru cinstea ce ni se făcea, cât 
şi pentru cei aproape 22.000 lei primiti de mine şi Horb!nsa, cu care am putut umple multe 
dintre golurile ivite în ultimii ani. 

Ulterior am anat că propunerea fusesese făcută de Mihail Roller; iar colegul Gh. 
Cantacuzino mi-a spus că el ar fi fost cel care i-a amintit lui Roller despre faptul că lucrarea 
noastră apăruse in 1954 şi ar putea fi premiati in 1955. 

Cam tot in aceeaşi perioadă am obtinut de la colegul Ştefan (era încă directorul 
muzeului, dar foarte curând după aceea şi-a inaintat în chip repetat demisia, pe motiv că 
îndatoririle de la facultate nu-i mai lasâ timpul necesar să se ocupe şi de muzeu1, o adresă 
către Editura Academiei, care confirma faptul că textul meu din monografia Hăbăşe�ti nu 
fusese scris in cadrul indatoririlor de serviciu decât cel mult in proportie de 50%, afirma!ie 
absolut exactă deoarece - aşa  cum cred că am amintit - in perioada redactării textului, când 
m-am ocupat de ilustrarea lui, lucrasem permanent până după 8,00 seara. Hortansa şi cu 
mine am primit şi unele drepturi de autor pentru munca depusă la alcătuirea planşelor. 
Totuşi, peste câtiva ani, cu prilejul unui control finaciar retroactiv la institut, un control 
financiar (Cernica), fără să stea de vorbă şi cu mine pentru a-i da lămuririle necesare, a 
afirmat in raportul său că o parte din drepturile de autor ar fi fost încasate pe nedrept, de 
vreme ce desenele şi restul materialului ilustrativ al volumului ar fi fost executate de 
personalul muzeului şi de aceea nu s-ar fi cuvenit să primesc drepturi de autor şi pentru ele. 
Respectivul controlor contabil nu cunoştea însă legea in vigoare la data aceea, potrivit căreia 
autorilor care au ales materialele ce trebuie ilustrate şi s-au ingrijit intr-un fel sau altul de 
realizarea ilustrării volumului li se cuvin - pentru această muncă - şi 25% (mi se pare) din 
drepturile de autor; aceasta ar fi reprezentat o sumă mult mai mare decât cei peste 6.000 de 
lei pe care ni se cerea mie şi Hortansei să-i restituim. 

Refuzând să plătim această suniă, am fost dati in judecată de Academie (primul şi, 
sper, ultimul meu proces in toată viata!). La prima instantă, la Tribunalul de la Primăria 
Sectorului 1 (Piata Amzei), am pierdut procesul, deşi legea era foarte clară în sprijinul 
nostru. Apelurile făcute de noi s-au judecat la două sectii diferite ale Tribunalului Capitalei. 
La sectia "mea", un preşedinte foa•te atent, după ce mi-a ascultat ''pledoaria", m-a intrebat 
dacă in memorialul depus am indicat şi textele de lege la care mă refer. După două zile s­
a dat sentinta in favoarea mea. Dar la sectia unde se judeca Hortansa era un preşedinte 
bătrâior, care nici nu prea asculta ce se spune, neflind deci de mirare că, la pronuna!area 
sentintei, s-a respins apelul Hortansei. 

Am sfătuit-o atunci să ceară recurs la Tr.ibunalul Suprem - Procuratura făcând însă 
şi ea recurs Impotriva sentintei care-mi dădea mie dreptate. A trebuit deci să pledez şi la 
Tribunalul Suprem aducând şi un exemplar din monografie pentru a demonstra cât trebuie 
să muncim spre a alcătui cele peste o sută de planşe, din miile de desene executate de D. 
Pecurarin. 

Tribunalul Suprem a casat sentintele şi a retrimis procesul spre judecare la aceeaşi 

189 � 
www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



judecătorie de sector, cu recomandarea să nu se prejudicieze interesele Statului; pusă astfel 
problema, era firesc ca judecătoria de seuor să-şi mentină prima sentintă. Am renuntat 
atunci să fac din nou recurs (sau apel) şi am achitat miile de lei in câteva rate lunare. 

Am amintit mai sus că Ştefan îşi dăduse demisia. �oate că in parte era de vină şi o 
•mumită comoditate a lui, dar in parte era şi indreptătit. lşi dădea seama că muzeul (scos 
acum de sub tutela Institutului de Istorie şi redevenit unitate de sine stătătoare in cadrul 
Academiei) n-ar putea n condus cum trebuie decăt dacă el ar vrea să se lupte in fiecare 
moment cu Nestor, care stăruia să-şi impună punctul său de vedere in toate privintele. Ştefan 
nu voia să ne un director de paie, dar nici nu dorea să se războiască permanent cu Nestor, 
tuturora fiindu-le teamă de veninul lui. Dorin, in schimb, n-a avut prea multe neplăceri cu 
el, deoarece o dată - când il tot săcâia cu nu şilu ce problemă - a strigat la el şi i-a spus că, 
dacă nu iese de bună voie din birou, il scoate el afară! 

În dorinta de a se informa cine ar n mai indicat să ne numit director, biroul Sectiei 
de Istorie a Academiei a organizat la muzeu o şedin!ă, la care au participat profesorul 
Constantinescu-Iaşi (multi ani preşedintele Sectiei de Istorie), Rollerşi profesorul Condurachi 
din partea Academiei; au fost chemati şi toti cercetătorii şi colaboratorii ştiin!ifici ai 
muzeului, intrebându-ne pe cine socotim indicat pentru directie, precum şi asupra felului 
cum ar trebui reorganizate sectiile muzeului. 

Întrebat şi eu ce părere am despre eventue�la numire a lui Nestor, ca director, am 
răspuns fără inconjur că ar fi o greşală, deoarece, temperamental, el nu este şi nu poate fi 
obiectiv, judecând oamenii in funcţie de acceptarea sau neacceptarea suprema�iei lui 
ştiintifice şi rezolvând problemele exclusiv în funcţie de preferintele lui - ne că este vorba de 
săpături, de planuri de lucru etc. in ceea ce priveşte organizarea muzeului, am arălal că este 
nefiresc ca mai bine de jumătate din domeniile de cercetare - paleolitic, comuna primitivă 
şi perioada prefeudală (deci şi întreg mileniul I al erei noastre) - să ne inglobate in aceeaşi 
sectie şi conduse de aceaşi persoană (Nestor); am subliniat necesitatea creării unui sector 
paleolitic independent (pentru ca Plopşor şi cu elevii lui să poată lucra nestingheriti), iar 
perioada prefeudală s� formeze unul dintre sectoarele sectiei feudale, de care se leagă 
organic. Nu pot şti ce s-a discutat în celelalte şedinţe şi ce propuneri se vor m�i n făcut de 
alti cercetători, dar, ulterior, ambele mele propuneri au fost aplicate la noua organizare a 
muzeului şi apoi a institutului. Când, peste vreo zece ani (in I964-I965), preşedintele de 
atunci al Academiei (Murgulescu) a procedat la reorganizarea unor institute, a ascultat 
sugestia lui Nestor şi a desfiintat Sectia Muzeu a Institutului de Arheologie (pe care o 
conduceam eu de la infiintarea acestuia, in primăvara lui 1956); aşa a socotit Nestor că 
trebuie să se răzbune, plătindu-mi "o poli!ă •·, căci nu mi-a iertat niciodată faptul de a n  arătat 
că "moşia" pe care o conduceam după bunul său plac trebuia "expropriată" şi impărtită in 
unităţile ei fireşti. 

În cursul iernii 1 955-1956, toată lumea se agita în legătură cu numirea noului director, 
mai ales după ce se an ase că se pregăteşte legea pentru infiintarea Institutului de Arheologie, 
in care urma să fie încorporat şi Muzeul National de Antichităţi. �-circulau"'mai multe nume, 
dar cel care părea să aibă cu adevărat şanse de izbăndă era Emil Condurachi, academician 
plin de prin 1952, deşi nu era in relaţii bune cu Roller, care avea un cuvânt destul de greu 
în această prh·in!ă, făcând parte chiar din prezidiu! Academiei. Emil Condurache era destul 
de bolnn, suferind cumplit de reumatismele sa)e şi fiind internat la Spitalul St. Vincent de 
Paul, pe atunci in că netransformat in spital de altă specialitate. M-am dus de câteva ori 
să-I ,.ăd şi să-I indemn să primească direcţia muzeului; o dată sau de două ori era acolo şi Radu 
Vulpe, care pleca la sosirea mea. Profesorul Condurachi imi răspundea, aşa cum afirma că 
ii spusese şi lui Radu Vulpe, că nu ar putea primi direcţia dacă cei mai vechi de la muzeu -
respecti\· eu şi cu Vulpe in primul rând - nu-i vom da concursul, astfel el neputând line piept 
lui �estor. 1.-am asigurat că va avea din partea mea tot concursul, neal·ând nici o altă dorinţă 
decât să conduc Sectia muzeu, care va n, de fapt, fostul Muzeu National de Antichită!i, 
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r.-·enind astfel, deşi intr-o pozitie inferioară, la postul pe care-I detinusem până in 1945. La 
un momenl dat însă, Condurachi mi-a spus că totuşi nu e li nişte, deoarece Vulpe i-ar n cerut 
să o numească pe doamna Vulpe in postul de şef la Sectia muzeu. Iar la intrebarea lui 
('ondurachi: " Dar ce să rac Vladimir?", Vulpe i-ar li răspuns: - " Dă-l la secUa lui Nestor!" 
Desigur că m-a uluit atăt dorinta doamnei Vulpe de a conduce muzeul, - deşi nu se mai 
ocupase de el decât un an - doi, după ce in 1943 il părăsise pentru o situatie mai bună, şi in 
orice caz nu cred că putea sustine cineva că ar n rost mai indreptătită decât mine să conducă 
Sectia muzeu - cât şi felul cum socotea Radu Vulpe că s-ar putea rezolva situatia mea, 
punându-mă sub conducerea lui Nestor. E adevărat că n-am putut controla lucrurile, dar ele 
se potriwau bine cu unele dintre antecedentele raporturilor lui Vulpe cu mine, aşa încât 
atunci puntea de prietenie pe care i-am întins-o cu toată sinceritatea din primele zile ale 
intoarcerii mele la Bucureşti s-a şubrezil, şi de multe ori s-a rupt chiar cu lotul în următorii 
ani. 

În primăvara lui 1956 problema reorganizării activităţii arheologice s-a rezolvat 
intr-un chip ciudat, tocmai pentru că uneori cei care iau hotărâri nu sunt informati cum 
trebuie de colaboratorii lor. Intr-adevăr, a rost semnată o H.C.M. prin care Muzeul National 
de ,\ ntichilă!i era transformat in Institutul de Arheologie al Academiei- solutie interpretată 
de mulţi drept desfiintarea de fapt a vechii institutii, care împliniseră nouăzeci de ani de la 
infiintarea ei de către Vodă Cuza! O dată cu această hotărâre, Condurachi a fost numit 
director, iar Institutul a fost organizat cam aşa cum sugerasem eu la consfăluirea-anchetă, 
din iarna amintită mai sus. S-a creat deci şi un sector paleolitic independent (devenit apoi, 
in 196.\, secţie, după alegerea lui Plopşor ca membru corespondent al Academiei), desprins 
de secţia comunei primitivă - al cărei domeniu, încă vast, se întindea până atunci la ocuparea 
Daciei de către romani - menţinându-se şi un sector numismatic, de asemenea de sine 
stătător. Totodată s-a creat o secţie feudal� - cu un sector prereudal - desprins din nefireasca 
lui simbioză cu secţia comunei primitive. In acelaşi timp, secţia greco-romană îşi mentinea 
profilul şi cercetătorii de mai înainte. Muzeul Na!ional de Antichită!i, pe care nici unul dintre 
noi nu dorea atunci să-I socotească desfiintat, a devenit Sectia muzeu a Institutului de 
Arheologie, păstrându-şi toate vechile îndatoriri. Conducerea ei mi-a fost încredintatâ, 
fiindu-mi repartizati câtiva dintre cercetătorii anati la acea dată in institut şi alti muzeograli 
numiţi atunci. Gabriella Bordenache a fost încadrată şef al sectorului expozitiei, Didi 
Alexandrescu, pe atunci o tănără cercetătoare, a fost trecută - cu asentimentul ei - la Sectia 
Muzeu, după ce profesorul Condurachi ceruse şi asentimentul lui Nestor, a cărui ele\•ă era 
şi la a cărei sectie lucrase până atunci. 

Printre alti tineri (D. Vilceanu, Gh. Bichir şi poate şi altii), Condurachi m-a rugat să 
accept şi pe două dintre colaboratoarele lui de la Histria- Suzana Dimitriu (care lucrase până 
atunci la Biblioteca Academiei) şi Maria Coja. Din păcate însă, cea mai tristă experienlă 
avută in viaţa mea cu un vreun colaborator avea să lie, peste câliva ani. aceea cu Suzana 
Dimitriu. Şapte ani am avut grijă să nu-i lipseasca nimic, să ne încadrată cercetătoare 
ştiintilică şi după aceea înaintată cercetaloare principală, să i se asigure cele mai bune 
condi! ii de lucru (câţiva ani i-am dat posibilitatea să lucreze chiar in depozitul şantierelor 
pe care le conduceam eu), propunând-o spre premiere cel putin de două-trei ori pe an (este­
adevărat că era harnică), pentru ca apoi - în urma unei discutii banale şi stupide, in cursul 
căreia a făcut totul pentru a mă scoate din sărite, aşa încât până la urmă n-am mai putul 
răbda şi am ridicat tonul - să mă urasca. Iar acum, in anii când scriu aceste însemnări şi când 
profesorul Condurachi a trebuit să părăsească direc!ia institutului, ea a devenit una dintre 
cele mai \'ehemente detractoare ale lui, deşi ii  datora absolut toiUl: numire, inaintiiri 
succesive, trimiteri repetate in străinătate etc. etc. Înainte de a-şi li manifestat duşmănia fală 
de mine, ,·enea zi de zi de câte două-trei ori in biroul meu, răpindu-mi uneori ceasuri intregi, 
iar Hortansa ii spunea textual că, pentru ea, eu sunt mult mai mult decât a fost Vasile Pârvan 
pentru noi! Faptul că e inaintata in vârsta şi trăieşte singură poate scuza unele ciudă!enii, 
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dar nu poate justilica lipsa de caracter şi nerecunoştinta fată de cei care au ajutat-o in 
permanentă, fără sprijinul cărora ar fi rămas custode la Biblioteca Academiei. Zi de zi îşi 
vărsa veninul impotriva colegei sale Maria Coja şi nu pierdea nici un prilej de a-1 critica pe 
Petre Alexandrescu, coleg cu care colabora tot zi de zi. 

Dar am anticipat şi se cuvine să revin la anul 1956. Primul lucru pe care mi 1-a cerut 
Condurachi, după numirea mea ca şef al Sectiei muzeu, a fost să mă ocup şi de revista noastră, 
SCIV, ca redactor principal, el nind redactor responsabil. Peste un an, când a obtinut 
aprobarea să se publice şi un anuar în limbi străine şi până la urmă s-a �otărât ca aceasta 
să fie o nouă serie a Dac iei, numai cu o mică schimbare a subtitlului, tot pe mine m-a rugat 
să mă ocup de ea, ca şi de volumele ser.iei Materiale şi cercetări arheologice, ulterior apărute 
anual în conditii grafice admirabile. In acelaşi timp mi s-a dat delegatia de conducere a 
laboratoarelor institutului (laboratorul ceramic şi cel fotografic) şi a biroului de desen. Pot 
spune, fără să exagerez, că � in felul acesta - ani de zile, de dimineată până către seară nu mai 
aveam nici un răgaz. La Dacia am avut intâi calitatea de ''redactor principal", iar apoi, până 
în 1970, aceea de ''secretar şliintific de redactie", fiind scutit cu cât iva ani mai înainte de 
munca la redactia revistei SCIV, rămânând membru în comitetul ei de redactie. Cine n-a 
trăit aceşti ani la institut şi n-a colaborat direct cu mine nu are cum să ştie ce au insemnat 
aceste sarcini. Citeam nu numai toate tell:tele, dar revedeam şi traducerile, discutam cu 
traducătorii, făcând şi corecturi le, căci abia târziu mi s-a dat un ajutor - pe Mari an Bădescu 
- iar după aceea şi pe Ana Matrosenco, fosta secretară a muzeului (numită de mine în toamna 
lui 1943), şi abia în ultimi ani pe inteligenta şi frumoasa Suzana Bogdan, care spre regretul 
tuturor - a murit acum doi ani de cancer, la numai 42 de ani! Am satisfactia totuşi - acum 
când se ocupă alti cercetători şi de Dacia şi de SCIV, iar Materialele nu mai apar decât 
sporadic - că, în felul acesta, am salvat a doua oară Dacia; prima dată după "adormirean ei 
din timpul lul Andrieşescu şi a doua oară contribuind în chip permanent la posibilitatea ca 
ea să apară în conditii ştiintifice bune; fără falsă modestie şi fără a fi prezumtios cred că am 
fost unul dintre cititorii acestui important anuar arheologic. 

inainte de reîncadrarea mea în functie, s-a tinut la Stockholm Congresul Uniunii 
Internationale de Ştiinte Pre- şi Protoistorice (al V -lea, dacă nu greşesc). Potrivit statutelor 
acestei Uniuni, membrii consiliului de conducere nu puteau fi decât specialişti ce ocupau o 
functie; de aceea - după îndepărtarea mea de la conducerea muzeului - Nestor s-a grăbit să 
anunte această situatie conducerii Uniunii şi să ceară numirea lui în locul meu, ceea ce s-a 
şi făcut. Ca atare, la Congresul de la Stockholm au fost delegati şi au participat, din partea 
României, Vulpe şi Nestor. in cursul zborului cu avionul de la Berlin în Suedia, a izbucnit 
- după cum mi-a povestit Vulpe la intoarcere ·  o furtună puternică, multele "goluri de aer" 
zguduind şi clătinând avionul ca pe o jucărie. Toti pasagerii erau ingrijorati, dar Nestor 
intrase într-o adevărată panică şi, la un moment dat, i·a spus lui Vulpe: "Dacă scăpăm, când 
mă întorc la Bucureşti o să-i cer iertare lui Vladimir". Ceea ce, bineinteles, n-a făcut. Ulterior 
am fost cooptat din nou membru în consiliul de conducere al Uniunii şi am participat la alte 
două congrese (Praga, 1956 şi Belgrad, 1971). 

Acum, când Institutul luase amploare, având zeci de cercetători şi de colaboratori 
tehnici, activitatea desfăşurată şi contractele pe care le-am avut cu toti cei vechi şi cu cei mai 
noi ar cere multe sute de pagitfi, aşa încât închei aceste Contribu)ii la istoria arheologiei 
contemporane româneşti. Cred că cele povestite se cuveneau să fie povestite mai ales că multi 
dintre cei despre a căror activitate am amintit nu mai sunt în viajă. in schimb, martorii 
evolutiei arheologice din tara noastră sunt destul de numeroşi şî le va reveni lor sarcina - la 
timpul cuvenit - să continue acest istoric. 

După numirea lui Plopşor la conducerea Sectorului pa>eolitic - transformat în sectie, 
după alegerea lui ca membru corespondent al Academiei - el s-a dedicat cu tot sunetul, 
aducând în jurul lui cât iva dintre tinerii care au lucrat cu el începând de la şantierul lacului 
de acumulare de la Bicaz (unde se descoperiseră nu numai noi şi multe aşezări, dar şi unele 
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.,,,.., lr ru lnlul lnrdlle ale culturii acelor atât de Indeparta te timpuri), creând astfel o şcoală 
ron1.anr�,,-a dt• n·rc:etart" a paleoliricului. Elevii lui, Al. Păunescu, FI. Mogoşeanu, Maria 
lllllrl �1 \ .  Jlnrnnean(, au devenit buni specialişti in domeniul paleoliticului, iar colaborarea 
lui, ·\ lnandr;o Hnlnme�·. excelentă specialistă în paleontologie - pe care în 1970 am reuşit să 
n lnu1dnim la in•titutul nostru, s-a ataşat şi ea de colectivul lui Plopşor şi a devenit o pretioasă 
colllbur11toare 11 tuturor arheologilor care au inteles importanta studiului complet al 
Jlroblemelor mediului inconj urii tor al omului şi nu se mărginesc numai la acelea strict 
arht·nln�irr. Fiul cel mare al lui Plopşor, Dardu, luîndu-şi doctoratul în medicină, s-a dedicat 
antrnpnlngiei, in special celei preistorice, fiind şi el un bun colaborator al nostru. 

Soarta nu i-a dat însă lui Plopşor răgazul necesar să redacteze opera pe care o plănuise 
- P.lll'ol • l i..:u l  în România -, deşi acesta ar fi insemnat cu sigurantă un mare pas inainte in acest 
domt•niu. 

Boala nemiloasă 1-a tinut la pal la începutul iernii 1968 şi în martie 1-ă răpus, la numai 
6H de ani şi in plină acth'itate, lipsind cercetarea arheologică românească de unul dintre cei 
mai dinam ici şi mai bine pregătiti specialişti. 

La începutul lui octombrie (sau poate tot spre sfârşitul lui septembrie al aceluiaşi an), 
Daico,·iciu mi-a propus să iau parte la săpăturile de la Costeşti. Am pornit deci din nou pe 
coclauri� găsindu-1 acolo, cu vreo doi - trei dintre tinerii �"ucenici .. arheologi ai lui, între care 
şi Nicolae Lupu, directorul de mai târziu al Muzeului Bruckenthal, acum profesor universitar 
la Sibiu şi membru corespondent al Academiei de Ştiin!e Sociale şi Politice. Cele zece zile 
petrecute împreună la Costeşti au fost deosebit de instructive şi plăcute, căci am colindat 
toate dealurile ,·ecine, vizitând din nou impunătoarea cetate de la Grădiştea Muncelului şi 
întorcându-ne la Costeşti pe la cetă!ile de la l.uncani, Blidaru şi Făerag. 

Cu toate m-am împăcat acolo - chiar cu discutiile nhemente cu Daico,·iciu (cu care 
mă obişnuisem!)  şi cu patul meu prea scurt (pentru a mă putea întinde, trebuia să pun 
picioarţle pe tc1blia patului! J, dar nu şi cu mân�area. 

lntorcându-mă la Bucureşti, m-am îmbolnăvit - un subicter, pricinuit desigur de 
numeroasele ouă prajite, consumate la Costeşti - care m-a ţinut destul de mult la pat şi m­
a impiedicat să lucrez. 

Astăzi, când Institutul de Arheologie are zeci de cercetâtori şi numeroşi colaboratori 
tehnici şi administrativi, activitatea lui şi contactele cu personalul nou venit ar cere alte sute 
de pagini pentru a le putea po,·esti oricât de sumar. 

' 

intâmplările legate in primul rând de activitatea mea arheologică dinainte de 1945 
cred ca meritau să fie puse pe hartie, pentru că au rămas putini dintre cei ce le cunoşteau 
(şi - de ce să-mi fac iluzii?l in .!.curtă vreme nici eu, nici ceilalti martori nu l'Om mai fi în viată. 
Poate însă ră aceste pagini - pe care le consider simple contributii la o istorie contemporană 
a arheologiei româneşti, ,·or folosi mai târziu şi ca material documentar pentru o amplă 
istorie a arhenlogiei noastre in deceniile trei- şapte. 

in schimb, cele ce s-au petrecut in acest domeniu după 1956 au a,·ut un număr mare 
de martori dintre cen·etătorii de ,·ârstă medie (şi chiar dintre tineri) şi de aceea am socotit 
preferabil să nu le includ aici. Eventual, intr-un al doilea volum, mi ,·orbi despre săpăturile 
întreprinse de mine şi despre manifestarile ştiinţifice din ţară şi din străinătate la care am 
participat şi - poate - şi de unele dintre problemele institutului nostru. 

După cum am spus de l:.t inceput, nu mi-am făcut însă însemnări, nepunând pe hârtie 
diferitele amintiri inainte de a scrie aceste Conlrihu[i i .  totul fiind în funcjie de felul cum s­
au sedimentat sau nu în memorie rele intâmplate, F.ste de altfel ciudat - sau cel pu!in aşa mi 
�e pare, dar multe dintre cele intâmplate acum 40 - 50 de ani mi-au rămas mai precis 
intipărite in minte decât altele mai re(.·enft' �i. prin urmare, dacă \'Or exista unele omisiuni, 
are;\tl'a nu \·or fi decât rareori datorate intenţiei, ci trebuie atribuite raptului că la bătrâneJe, 
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memoria nu mai inrcgi�treaza �i nu mai păstrează lucrurile cu aceeaşi fidelitate. 

Appendice 

Reproduc aici in intregime "Imnul arheologic", despre care am amintit, compus, de 
Gh. Şteran, de Dorin Popescu şi de autorul acestor pagini, în luna care a precedat excursia 
din 1\1 unt ii Oriiştiei. ·'Reconstituirea" imnului liind răcută din memorie, este roarte probabil 
că unele .-ersuri lipsesc, dar in orice caz nu cele esentiale. 

Cantii-ne, Muză, acum pe Magistru şi -al lui Seminariu! 

Peste noi este mai mare 
t•nul răr' -asemănare, 
F.ste straşnicul Magistru, 
Cel cu aerul ... sinistru. 

Când prh·irea îşi roteşte 
Seminaru· -ncremeneşte. 
De nouă luni scrie -o carte 
Dar de ea nu avem parte! 

Mult iubitul nostru Şer, 
Nu se sperie de-un ... chd; 
Cu Sultana s-a-ncurcat, 
Şi nici azi n-a terminat; 
Ca să-şi mai aline dorul, 
Pe la "Mircea" ... dă onorul. 

Dionisos Pecurariu 
Desenează cu ... hectaru•, 
Când de la 1\tagistru scapă, 
�u bea niciodată ... apă. 

llarilaos 1\tetaxa 
Trage rhiulu'-n Histria, 
Dar noroc cu Moş Ion, 
.-\1 \tuzeului pion, 
El prin ziduri scotoceşte 
Şi inscriptii tot găseşte. 

S-au pripăşit pe la noi 
Şi-o pereche de ... Vulpoi 
Dar Magistrul ne-a scăpat, 
Mamei Roma ... i-a donat! 

I.a Gumelnila în deal 
S-a-ntân1plat mare scandal; 
S-au găsit la ngurine 
Care mai de care ... bine! 
Vladimir şi Nestorică, 
Gata să se ia de chică. 
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